
24e vergadering Donderdag 11 juni 1992
Morgenvergadering

VOORZITTER : de heer L. Van-
velthoven

- De notulen van de jongste vergade-
ring worden ter tafel gelegd.

- De vergadering wordt geopend om
9.35 uur.

- 15 (BZ 1992) - Nrs. 1 (+ Erratum
+ Bijlagen) en 2 (+ Erratum) tot 14
- 16 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3 (Ad-
ministratieve begroting)
- 17 (BZ 1992) - Nr. 1 (Verslag
Rekenhof)

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende diverse bepalingen tot begelei-
ding van de begroting 1992
- 186 (BZ 1992) - Nrs. 1 (+ Erra-
tum) tot 18

De Voorzitter : Dames en heren, de
vergadering is geopend.

Algemene bespreking (Voortzetting)

De Voorzitter : Aan de orde is de
voortzetting van het begrotingsdebat.

BERICHTEN VAN VERHINDE-
RING

F. Ghesquière, L. Maximus, H. Suy-
kerbuyk ; buitenslands.

J. Decorte  ; ambtsverplichtingen.

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de middelenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1992
- 13 (BZ 1992) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)
- 14 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 4
- 17 (BZ 1992) - Nr. 1 (Verslag
Rekenhof)

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de algemene uitgavenbegro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap
voor het begrotingsjaar 1992
- 13 (BZ 1992) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)

BINNENLANDSE AANGELE-
G E N H E D E N  E N  AMBTENA-
RENZAKEN

De Voorzitter : Wij behandelen
thans de materies waarvoor Ministers
Kelchtermans en Van den Bossche
bevoegd zijn, met name Binnenland-
se Aangelegenheden en Ambtena-
renzaken.

De heer Demuyt, verslaggever, heeft
het woord.

De heer W. Demuyt, verslaggever
(op de tribune) : Mijnheer de Voor-
zitter, mijnheer de Minister, colle-
ga’s, ik breng u in een eerste deel
verslag uit over de in Commissie ge-
voerde algemene en specifieke be-
sprekingen over binnenlandse aange-
legenheden, in een tweede deel over
ambtenarenzaken.

Uit de beleidsverklaring Vlaanderen
in Beweging van Gemeenschapsmi-
nister Kelchtermans blijkt duidelijk
dat Vlaanderen recht heeft op een

volwaardig en efficiënt beleidsmana-
gement. De Minister wil de bevoegd-
heid binnenlandse aangelegenheden
derhalve geïntegreerd aanpakken en
daarbij algemene maatschappelijke
vragen beantwoorden. Zo streeft hij
naar de verbetering van de vertrou-
wensrelatie met de burger - daar-
over is hier al heel wat gezegd -,
naar de verruiming van de rol van de
gemeenten en provincies, naar meer
bevoegdheid voor de administratie -
ik kom daar straks op terug - en
wenst hij de inzet van de sterke troe-
ven van Vlaanderen voor meer wel-
vaart e n  welzijn en de oplossing van
het probleem van de financiële en
budgettaire middelen. Ik verwijs ter
zake naar de bijlage van het program-
ma van de Vlaamse Regering.

De overheidsschuld en het terugdrin-
gen ervan brengen een structureel
budgettair probleem met zich en
dwingen tot financieel management,
een meerjarenplanning en een plan-
ning over lange termijn. Naast speci-
fieke subsidiëring zullen aanzienlijke
middelen ter beschikking van de ge-
meenten en provincies worden ge-
steld. Voor 1992 zal vooral kunnen
worden geput uit het Vlaams Ge-
meentefonds, het Vlaams Provincie-
fonds en het Investeringsfonds, sa-
men goed voor meer dan 40 miljard
frank.

De dotatie van de fondsen, te verde-
len over de 308 Vlaamse gemeenten
en de 4 Vlaamse provincies, wordt
jaarlijks aangepast met een groeivoet
die rechtstreeks verband houdt met
de uitgavenstructuur van de besturen
zelf. Een nieuwe verdelingsregeling
werd uitgewerkt, rekening houdend
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met de centrumfunctie en het fiscaal
vermogen van de besturen.

De doorstorting van de middelen
naar de gemeenten zal verder stipt
gebeuren op de decretaal bepaalde
tijdstippen. Ook de problematiek van
de subsidiëring van de grote werken
zal verder worden geanalyseerd.

Anderzijds rust op de gemeenten de
verantwoordelijkheid om het bij de
wet verplicht gestelde begrotingse-
venwicht  te vrijwaren zonder dat de
gevolgen van een falend beheer naar
andere overheden kunnen worden
doorgeschoven. Voor de provincies
zal een gelijkwaardige planning wor-
den ingevoerd.

In het kader van de problematiek van
de gemeentelijke financiën zullen aan
het decreet inzake het administratief
toezicht enkele belangrijke aanpas-
singen worden aangebracht.  De
Commissie besprak tevens de ont-
werp-decreetbepalingen, de kredie-
ten en het Vlaamse Financierings-
fonds.

In het verslag kunt u meer vernemen
in verband met de doorzichtige orga-
nisatie van het overheidsbestuur.
Daartoe zijn in het kader van de ver-
dere staatshervorming ingrijpende
maatregelen nodig op het institutio-
nele vlak. Om de bereikbaarheid van
de overheid te bevorderen is het
noodzakelijk de structuur van het
overheidsoptreden te vereenvoudi-
gen. In het kader van de regionalise-
ring van het land moet in overleg met
de nationale overheid een klare afba-
kening worden uitgewerkt van de be-
voegdheden in volledige pakketten.

De bevoegdheden inzake gemeenten
en provincies moeten zoveel mogelijk
door dezelfde overheid worden uit-
geoefend. Ik heb het hier over het
administratief toezicht en de wetge-
vende bevoegdheid inzake bestuurlij-
ke organisaties. Dit decreet is aan
herziening toe en een decreet voor
de regeling van het toezicht op de
provincies zal de provinciewet ver-
vangen.

Daarom vraagt de Vlaamse regering
de regionalisering van de belangrijk-

ste basiswetgevingen inzake gemeen-
ten en provincies, met name : de
nieuwe gemeentewet ; de provincie-
wet ; de wet op de intercommunale
verenigingen.

De benoeming door de Vlaamse Re-
gering van de burgemeesters en de
aanstelling van de gouverneurs na
bindend advies van de Executieve
zijn prioritaire doelstellingen voor de
Vlaamse Regering.

De Vlaamse overheid moet haar vol-
le bevoegdheid kunnen uitoefenen
over het hele grondgebied. Daarvoor
is de splitsing van de provincie Bra-
bant dringend noodzakelijk en die
splitsing zal in overleg met de natio-
nale Regering worden voorbereid.
De Vlaamse Regering wenst even-
eens de regionalisering van het admi-
nistratief toezicht op de Brusselse
randgemeenten en Voeren, teneinde
een eenvormige regeling te bekomen
voor het hele grondgebied.

De Vlaamse overheid en de lokale
besturen zijn partners in een gezame-
lijke opdracht, namelijk het realise-
ren van het algemeen belang en het
welzijn van de burger. In het zoeken
naar oplossingen voor specifieke be-
leidsdoelstellingen blijft het vereni-
gen van gemeenten, al dan niet met
inbreng van de private sector, een
democratisch instrument om een sa-
menhangend beleid te kunnen voe-
ren. In nauwe betrokkenheid met de
administratie van de Vlaamse Ge-
meenschap zal de Gemengde Studie-
commissie Decentralisatie voorstel-
len formuleren met betrekking tot de
verhoging van de efficiëntie van de
overheidstaken op de verschillende
bestuursniveaus.

De efficiënte uitvoering van het over-
heidsbeleid vergt evenwel een gron-
dige verbetering van de kwaliteit van
de dienstverlening. Een goed perso-
neelsstatuut en een goede perso-
neelsomkadering zijn de pijlers, die
het beleid moeten schragen.

Heel wat leden wensten een aantal
suggesties te formuleren. In het ant-
woord van de Minister werd het één
en het ander verduidelijkt en zelfs
een schoonheidsfoutje, in verband
met de benoeming van de burge-
meester, werd toegegeven.

De Gemeenschapsminister vindt het
onder meer logisch dat, als het admi-
nistratief toezicht tot de bevoegdheid
van het Vlaamse Gewest behoort,
het Vlaamse Gewest ook inspraak
moet hebben in de regels zelf. In die
zin moet de Vlaamse Executieve
minstens over een medevoordracht-
recht beschikken bij de burgemees-
tersbenoeming.

De Minister vindt het als vanzelfspre-
kend dat over alle voorstellen inzake
administratief en geldelijk statuut
overleg wordt gepleegd met de lokale
besturen.

Er werd ons verzekerd dat het geens-
zins de bedoeling is om via convenan-
ten nieuwe verplichtingen aan de lo-
kale besturen op te leggen. Het be-
treft vooral het inspelen op gemeen-
schappelijke belangen tussen het
Vlaamse Gewest en de lokale bestu-
ren. De convenanten moeten worden
begrepen als een uitgestoken hand
om samen te werken op een gecoör-
dineerde manier, waarbij elke deel-
nemer precies de kosten en lasten
kent en aanvaardt dat er een weder-
zijdse controle is.

De werkgroep die belast is met de
evaluatie van het Investeringsfonds is
in oprichting en zal begin mei 1992
aan de slag gaan. Allicht zal worden
vastgesteld dat de inspanningen van
de gemeenten inzake rioleringen te
minimaal zijn. Inzake rioleringen zijn
er voorbereidende gesprekken op het
niveau van de GIMV en het Ge-
meentekrediet aan de gang.

De Gemeenschapsminister erkent
dat er bij een eventuele wijziging van
de wetgeving op de intercommunales
aandacht moet worden geschonken
aan de informatieoverdracht vanuit
de intercommunales.

Inzake de problematiek van de grote
steden kan niet worden ontkend dat
die een aantal specifieke problemen
hebben, bijvoorbeeld inzake be-
staansminima. De centrumfunctie
schept eveneens bijkomende ver-
plichtingen. Wel wordt bij de verde-
lingscriteria van het Vlaams Ge-
meentefonds met deze specifieke ver-
plichtingen rekening gehouden. Het-
zelfde geldt voor het Investerings-
fonds, het Fonds voor de Integratie
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van Kansarmen en het Vlaams Finan-
cieringsfonds. Men zal echter dezelf-
de principes moeten doen naleven in
verband met de tien centrumgemeen-
ten en de overige gemeenten, reke-
ning houdend met het feit dat deze
laatsten niet dezelfde politieke druk
kunnen ontwikkelen.

De Minister gaat akkoord met de op-
merking van een lid dat een respon-
sabilisering gepaard moet gaan met
een betere beloning van het perso-
neel. Hij wijst erop dat een betere
beloning van de mandatarissen even-
eens nodig is, maar het zal daarbij
nooit het geldelijke zijn dat een goed
gemeentebestuurder motiveert om
zijn verantwoordelijkheid ten volle
op te nemen.

Ten slotte wordt aan de Commissie
meegedeeld dat een omzendbrief
over de leasing wordt voorbereid. In-
zake onroerende voorheffing is er in-
derdaad een probleem, omdat de
vrijstelling van onroerende voorhef-
fing aan de eigenaar toekomt en de
gemeente bij leasing geen eigenaar
is. Tot daar een samenvatting voor
het gedeelte binnenlandse aangele-
genheden. Het ontwerp werd met 8
stemmen tegen 4 aangenomen.

Ik kom nu tot het tweede deel, met
name de ambtenarenzaken. Ge-
meenschapsminister Luc Van den
Bossche verdedigde in zijn inleiding
het beleid voor 1992 met betrekking
tot ambtenarenzaken, dat kadert in
de fundamentele doelstellingen die
door de Vlaamse Executieve werd
vooropgesteld.

Om een permanente controle op de
aanwending van de middelen te kun-
nen houden, wordt, via een trimes-
triële vergadering, het college van se-
cretarissen-generaal op de hoogte ge-
houden van de evolutie, om aldus tij-
dig te kunnen bijsturen.

Dit systeem biedt een aantal voorde-
len : ten eerste, functionaliteit inzake
organisatiestructuur ; ten tweede,
doorzichtigheid van de uitgavenstruc-
tuur en ten derde, responsabilisering.

Het ontleden van de beleidslijnen
voor 1992 brengt ons bij de nieuwe

structuur van de Vlaamse administra-
ties, waar een verdere verfijning
wordt nagestreefd. De herstructure-
ring van de Vlaamse administratie
werd in 1989-1990 grondig voorbe-
reid en in 1991 operationeel ge-
maakt. Voor de structuur van het Mi-
nisterie van de Vlaamse Gemeen-
schap werd geopteerd voor de matrix
als organisatievorm. Aldus kan een
strategische audit leiden tot een her-
dimensionering van de huidige ma-
trixorganisatiestructuur. Doelstellin-
gen en de organisatorische aspecten
verduidelijken dezelfde bekommer-
nis van Vlaamse Raad en Regering
en de nodige kredieten voor voor-
meld project zijn dan ook bepaald in
de ontwerpbegroting 1992.

Op basisallocatie 12.01 werd een be-
drag van 1.474,9  miljoen frank als
werkingskosten voor het Ministerie
van de Vlaamse Gemeenschap inge-
schreven. Aan dit krediet moet bin-
nen de matrixstructuur de uiteindelij-
ke bestemming worden gegeven.

De middelen om aan het publiek de
nodige informatie te verstrekken zijn
aldus ingeschreven.

De globale vermogensuitgaven wor-
den geraamd op 143,3  miljoen frank.
Daarin zijn de aankopen voor het
centraal wagenpark, de aankoop van
machines en andere vermogensuitga-
ven begrepen. Ook voor de huur van
gebouwen van het Ministerie van de
Vlaamse Gemeenschap is een centra-
lisatie gebeurd. Voor de ambtenaren-
vorming worden de inspanningen van
1991 bijna verdriedubbeld. Een geïn-
tegreerd vormingsplan zal een even-
wichtige verdeling uitwerken over
alle niveaus en alle departementen.

Voor de dienst Veiligheid, Gezond-
heid en Verfraaiing van de Werk-
plaatsen is er in aangepaste structu-
ren voorzien. Een optie voor de
dienst VGV is meer in overeenstem-
ming met de filosofie van het ARAB.
Naast de dienst VGV zal een arbeids-
geneeskundige dienst worden opge-
richt.

Het personeelsbeleid voorziet in een
ombouw van een hiërarchisch ge-
structureerde bureaucratie naar meer
herkenbare en efficiënt beheerde
overheidsdiensten. De kwaliteit

wordt verbeterd via het opstarten van
een intern studie- en adviesbureau
voor personeel- e n  organisatieont-
wikkeling. Naar aanleiding van het
opstellen van de begroting 1992 werd
door de vorige Vlaamse Executieve
geopteerd om de personeelsformatie
over een periode van vijf jaar via sup-
plementaire, jaarlijkse wervingsplan-
nen te laten bezetten.

In het tweede hoofdstuk wordt het
ambtenarenstatuut bepaald, reke-
ning houdend met de eigen verwor-
ven bevoegdheden. Het sociaal con-
tract gesloten met de burger vereist
een nieuwe kijk op de dienstverle-
ning, het beleid, voor gezinnen, mi-
gran ten  en mindervaliden. De
Vlaamse Regering is sedert 24 de-
cember 1991 bevoegd om een eigen
administratief en geldelijk statuut op
te stellen voor de ambtenaren van
alle diensten van de Vlaamse Execu-
tieve en van de openbare instellingen
die afhangen van de Vlaamse Ge-
meenschap en/of het Vlaamse Ge-
west.

Naast het operationaliseren van de
nieuwe matrixstructuur vormt het
statuut het tweede gedeelte in de her-
vorming van de administratie, om te
komen tot een nieuwe bedrijfscultuur
die de ambtenaar redenen geeft om
trots te zijn op zijn job.

In het derde hoofdstuk worden een
aantal algemene strategieën in ver-
band met informatica opgesomd.

Binnen het departement Coördina-
tie, Administratie en Informatica
wordt een centrale GIS-cel opge-
richt. Voor het opstarten van een
GIS-Vlaanderen is het aangewezen
zo spoedig mogelijk te kunnen be-
schikken over een referentiebestand.

De keuze van dit referentiebestand,
digitale kleurenorthofoto’s, evenals
de geplande aanpak vormen het
voorwerp van discussie. Vermits het
hier om een fundamentele keuze gaat
en vermits de Vlaamse Gemeenschap
zich hierbij voor vele jaren zal bin-
den, moet hierover vooral volstrekte
duidelijkheid bestaan. Daarom wordt
een wetenschappelijke commissie op-
gericht, bestaande uit binnen- en bui-
tenlandse experten.
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Een reeks proefprojecten worden op-
gestart met de reeds aangekochte di-
gitale orthofoto’s. Om dit te kunnen
verwezenlijken zullen enkele GIS-
werkstations en de erbij horende
software worden aangeschaft voor
meerdere administraties.

Het vormingsbudget concentreert
zich globaal genomen op een drietal
soorten opleidingen : management,
communicatie en informatica.

In een zesde en laatste hoofdstuk
wordt meegedeeld dat maximaal aan-
dacht zal worden besteed aan de
voorlichting van de burger. Daarvoor
wordt een infogids  verspreid en het
decreet van 23 oktober 1991 betref-
fende de openbaarheid van bestuurs-
documenten in de diensten en instel-
lingen van de Vlaamse Executieve,
moet zo spoedig mogelijk integraal
worden uitgevoerd.

Vragen naar verduidelijking worden
door de Minister uitvoerig beant-
woord en voorstellen worden geno-
teerd voor verdere studie.

De Gemeenschapsminister merkt op
dat de uitbouw van een Vlaamse ad-
ministratie niet enkel een zaak van
decreten en reglementen is. Het be-
treft evenzeer een culturele verande-
ring die een generatie lang in beslag
gaat nemen.

De Minister beaamt dat de motive-
ring van het personeel belangrijk is,
maar door activiteiten van buitenuit
wordt bemoeilijkt. Het financiële ele-
ment alleen is echter niet voldoende
voor de motivering. Het hele statuut
speelt mee. Ook arbeidsvreugde is
belangrijk.

De Minister wijst er verder op dat de
bedrijfscultuur ook belangrijk is voor
de motivering. Dit veronderstelt te-
vens dat de ambtenaar door de bevol-
king wordt ervaren als iemand die
goed presteert.

De Minister merkt op dat de interne
comptabiliteit binnen de Vlaamse
Gemeenschap is gerealiseerd en op
termijn moet er inzake informatise-
ring inderdaad worden gestreefd naar
een comptabiliteit met de lokale be-
sturen.

Op een bijkomende vraag in verband
met het  personeelsbeleid wordt
geantwoord dat in de mogelijkheid
van contractmanagement voor de
diensten die naar het publiek toe
werken in het statuut wordt voorzien.
Op die manier kunnen diensten die
bepaalde doelstellingen hebben be-
reikt een premie verkrijgen. Men wil
afstappen van het vroegere beoorde-
lingssysteem, met name : zeer goed
- goed - voldoende - onvoldoen-
de. Zulk systeem is zinledig.

De Gemeenschapsminister pleit voor
een open evaluatie. Dergelijke me-
thode houdt misschien gevaren in,
maar is de enige mogelijkheid om een
juist beeld te krijgen.

Ten slotte deel ik nog de uitslag van
de stemmingen mee.

Het amendement dat werd ingediend
door de heren Tant, Vankeirsbilck,
Pinoie en Van Vaerenbergh met de
bedoeling het niet-gesplitst krediet
van sectie 14 op te trekken, wordt
aangenomen met 8 stemmen bij 1
onthouding.

Deel 2, Ambtenarenzaken, wordt
eveneens goedgekeurd met 8 stem-
men tegen 1.

Het ontwerp van decreet houdende
diverse bepalingen tot begeleiding
van de begroting 1992, meer in het
bijzonder Hoofdstuk VII - Bestuur-
lijk Beleid, artikel 93 wordt ongewij-
zigd aangenomen met 8 stemmen te-
gen 1. (Applaus bij de CVP)

De Voorzitter : De heer Vankeirs-
bilck heeft het woord.

De heer E. Vankeirsbilck (op de tri-
bune) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, collega’s, eerst en
vooral wil ik de heer Demuyt danken
en geluk wensen voor zijn uitstekend,
zeer volledig verslag van de bespre-
king in Commissie. Ik dank eveneens
de Minister voor zijn uitgebreide en
informatieve beleidsverklaring met
betrekking tot de lokale besturen van
Vlaanderen.

Het beleidsdomein dat wij vanmor-
gen bespreken raakt immers ons aller
dagelijkse leefwereld. Mijnheer de
Minister, ik stel met voldoening vast

dat u in uw beleidsverklaring duide-
lijk te kennen geeft dat u zich bewust
is van de talrijke problemen waarmee
onze gemeenten en provincies van-
daag worden geconfronteerd. Dat u
zich daarbij engageert om voor deze
problemen gepaste oplossingen te
vinden pleit dan ook in uw voordeel.
Niettemin wil ik in deze beperkte uit-
eenzetting toch een aantal vragen
stellen omtrent de krachtlijnen vervat
in deze ruime, uitvoerige beleids-
verklaring.

In de eerste plaats wil ik het hebben
over de regionalisering van de orga-
nieke wetten voor de lokale bestu-
ren. Het lijkt mij volkomen logisch
dat wij als Vlamingen eigen accenten
kunnen leggen in de organieke wet-
geving maar ik stel mij toch de vraag
of het noodzakelijk is dat wij de basis-
wetgeving inzake de gemeenten, de
provincies en intercommunale ver-
enigingen volledig zouden regionali-
seren. Ik denk dat het er hierbij op
aankomt een evenwicht te vinden
zonder zich als Gemeenschap ver-
plicht te voelen om vaak te ingewik-
kelde en niet altijd even noodzakelij-
ke structuren in het leven te roepen.
In deze context geef ik een korte be-
schouwing over de passage betreffen-
de de benoeming van de burgemees-
ters door de Vlaamse Regering. Men
mag enerzijds niet vergeten dat de
burgemeester in zijn gemeente ook
de vertegenwoordiger is van het cen-
trale gezag. Anderzijds kan ik u vol-
gen in uw streven om een band te
creëren tussen de burgemeesters en
het Vlaamse Gewest. Daartoe - dat
heeft de heer Demuyt in zijn verslag
ook aangestipt - kan het volstaan
om de Vlaamse Regering hetzij een
“medevoordrachtsrecht”, hetzij een
adviesrecht, al dan niet bindend, te
geven in de procedure van benoe-
ming zowel van burgemeesters als
van gouverneurs, zonder het nationa-
le niveau zonder meer uit te sluiten.

Minister T. Kelchtermans : Ik heb dit
ook zelf uitdrukkelijk in de Commis-
sie in die zin gecorrigeerd. Collega
Demuyt heeft reeds een allusie ge-
maakt op het schoonheidsfoutje in de
beleidsverklaring, dat wij zelf hebben
toegegeven.
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De heer E. Vankeirsbilck : Een
tweede aspect dat ik kort wil bespre-
ken is uw zinsnede over een intern
efficiënt beheer en over het vrijwaren
van het financieringsmechanisme
voor de lokale besturen.

Inderdaad, in uw beleidsverklaring
schrijft u dat er een intern efficiënt
beheer moet worden gegarandeerd
voor de lokale besturen en dat de
stabiliteit van de financieringsmecha-
nismen  voor de provinciale en lokale
overheden moet worden gevrijwaard.
Wat het eerste aspect betreft, mijn-
heer de Minister, meen ik dat de
Executieve zich niet dient te mengen
in de wijze waarop de gemeentebe-
sturen zich intern organiseren. Dat is
hun autonomie. Maatregelen die ech-
ter zouden bijdragen tot de vereen-
voudiging van de werking van deze
lokale besturen zullen wij van harte
verwelkomen.

In verband met de vrijwaring van de
stabiliteit van de financiering van de
lokale besturen, wens ik te onderstre-
pen dat deze financiering tijdens de
vorige zittingsperiode structureel
werd geregeld door het goedkeuren
door deze Vlaamse Raad van een
aantal fundamentele decreten. Ik
denk aan het decreet op de bereke-
ning van de dotatie aan het gemeen-
tefonds, het decreet op de criteria ter
verdeling van het Gemeentefonds
over de Vlaamse gemeenten, het de-
creet op het Provinciefonds, het de-
creet inzake het Bijzonder Fonds
voor Maatschappelijk Welzijn en het
decreet over het Vlaamse Fonds voor
Integratie van Kansarmen. Al deze
decreten werden door de Vlaamse
Raad aangenomen en regelen eigen-
lijk structureel de financiering van de
lokale besturen, terwijl zij vroeger
onderworpen waren aan een conjunc-
turele regeling door jaarlijkse ingre-
pen van alle regeringen die wij heb-
ben gekend voor deze Executieve.

Daaromtrent wens ik een paar vra-
gen te stellen. Wat bedoelt u precies
met uw uitdrukking een intern effi-
ciënt beheer voor de lokale bestu-
ren ? U spreekt over de vrijwaring
van de stabiliteit van deze financie-
ringsmechanismen. Hebt u de bedoe-
ling daaraan te gaan sleutelen, ze te
verfijnen of te herstructureren, of is

het de bedoeling de stabiliteit te
waarborgen, derwijze dat de lokale
besturen ook goed weten over welke
middelen zij jaarlijks kunnen beschik-
ken op basis van de uitstekende for-
mule die door de Vlaamse Raad werd
vastgelegd ?

Mijnheer de Minister, ik lees van-
daag in de krant dat er sprake zou
zijn van een herschikking van de
openbare schuld voor de gemeenten
in Vlaanderen. Men verwijst daarbij
opnieuw naar de grote steden. U
hebt zelf in een bepaalde krant ver-
klaard dat het zou gaan om een tach-
tigtal gemeenten. Het ware nuttig te
vernemen of dit inderdaad uw opzet
is, hoeveel gemeenten daarbij be-
trokken zouden zijn, welke criteria
gehanteerd zullen worden om be-
paalde gemeenten van deze maatre-
gel te laten genieten of uit te sluiten,
welke verplichtingen de gemeenten
voor hun rekening zullen moeten ne-
men, welke de omvang zal zijn van
deze financiële operatie en of daar-
voor in de begroting 1992 reeds mid-
delen ingeschreven zijn ? Zijn dit
maar beschouwingen in de pers of
gaat het om doordachte opties ?

Een derde onderdeel van mijn uit-
eenzetting, betreft het gemeenteper-
soneel. Ik lees in uw beleidsverkla-
ring dat u er voorstander van bent
dat de wetgevende bevoegdheid inza-
ke gemeentepersoneel volledig aan
de Gewesten wordt overgedragen,
teneinde in samenwerking met de
vertegenwoordigers van het perso-
neel een algemeen kader te scheppen
waarbinnen gemeenten en provincies
het administratief en geldelijk statuut
kunnen regelen. In het verleden wer-
den al te vaak maatregelen genomen
zonder inspraak van de gemeentebe-
sturen en ik meen dat medezeggen-
schap van de lokale besturen in deze
materie absoluut noodzakelijk is. Het
kan goed zijn dat u inderdaad een
algemeen kader schept voor de wed-
deherziening waardoor een financiële
herwaarding tot stand zou komen
voor het gemeentepersoneel. Maar
ook hier vind ik dat men de lokale
besturen daarbij moet betrekken.
Het kan niet dat men maatregelen
neemt die financiële gevolgen heb-
ben voor de gemeentebegrotingen
zonder de lokale besturen ter zake
inspraak te geven.

Ik wens u dan ook een concrete vraag
te stellen. Meent u niet dat in dit land
het ogenblik is gekomen waarop ook
de provincie- en gemeentebesturen
als werkgevers van zoveel duizenden
mensen aanwezig zouden zijn in het
sociaal overleg dat in het Comité C
plaatsvindt en waarbij, via de minis-
ter, allerlei akkoorden worden geslo-
ten met de vakbond van het over-
heidspersoneel omtrent het admini-
stratief en het geldelijk statuut van
het personeel ?

Het zou goed zijn dat in het Comité
C ook de lokale besturen zouden
aanwezig zijn en dit via de mandata-
rissen-werkgevers in de lokale bestu-
ren. Moet daaromtrent met de natio-
nale collega geen overleg worden ge-
pleegd ?

Ik kom tot mijn laatste beschouwing
met name het Investeringsfonds. Het
Investeringsfonds is voor de gemeen-
tebesturen ongewijfeld een uitste-
kend systeem. Het geeft zekerheid
van middelen, het verplicht de ge-
meenten tot programmatie en het
respecteert de lokale autonomie.

Bij de bespreking van het decreet vo-
rig jaar in de Vlaamse Raad waren
er nog een viertal problemen onopge-
lost : problemen in verband met
Vlaamse aangelegenheden in het
Brussels Gewest ; problemen in ver-
band met de bibliotheken, proble-
men in verband met de grote werken,
problemen in verband met de water-
zuivering.

Er zou vóór einde 1992 een evaluatie
worden gemaakt omtrent de werking
van het Investeringsfonds. Voor
Brussel werd gedeeltelijk een oplos-
sing gevonden en dit was ook het ge-
val voor de bibliotheken. De ge-
meentebesturen kampen echter nog
steeds met het probleem van de grote
werken en meer bepaald de rioolwer-
ken die in combinatie met moderni-
seringswerken of nieuwe wegen die
door het Gewest worden aangelegd,
moeten worden uitgevoerd.

Het zou goed zijn dat het probleem
eens grondig wordt uitgepraat en dat
men inderdaad rekening zou houden
met de financiële problematiek van
de gemeenten wanneer zij eens, ook
wegens het dwingend karakter van de
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werken, gedwongen worden om plots
vele miljoenen te investeren in riolen
die ook noodzakelijk zijn voor de
goede waterafvoer langs onze Ge-
westwegen.

Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s, dit zijn
een aantal korte beschouwingen die
ik meende te moeten maken naar
aanleiding van de bespreking van het
gedeelte Binnenlandse Aangelegen-
heden bij de gemeenschapsbegroting
1992. Onze fractie zal uiteraard het
beleid van de Minister goedkeuren.
(Applaus bij de CVP en de SP)

De Voorzitter : De heer Pede heeft
het woord.

De heer J. Pede (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, in de algemene
bespreking zal ik vooral over de bin-
nenlandse aangelegenheden spreken.
Mijn collega Pierco zal meer het
hoofdstuk van de ambtenarenzaken
voor zijn rekening nemen. Aangezien
wij de 30 minuten spreektijd die ons
zijn toegekend onder ons beiden
moeten verdelen zal ik trachten mijn
uiteenzetting tot 15 minuten te be-
perken.

Zeer belangrijk in de binnenlandse
aangelegenheden, en vooral wat de
lokale besturen betreft, is de finan-
ciële situatie van onze gemeenten. Ik
heb met veel aandacht naar de heer
Vankeirsbilck geluisterd. Voor be-
paalde punten zal ik in herhaling val-
len maar ik zal trachten ze op een
andere manier te benaderen.

Degenen die reeds lang in het Parle-
ment zitten weten dat wij perioden
met dieptepunten hebben gekend en
andere perioden waarin wij inzake de
financiële situatie van de gemeenten
er heel wat beter voorstonden. Wat
dat betreft hangt alles af van de rela-
tie tussen het centrale gezag, vroeger
uitsluitend het centrale gezag, het ge-
westelijke gezag en de lokale over-
heid en dit voor vier duidelijke pun-
ten : ten eerste het Gemeentefonds,
ten tweede de doorstorting van door
de centrale overheid geïnde gemeen-
tebelastingen, ten derde de subsidië-
ringspolitiek, ten vierde het door-

schuiven van opdrachten of het ne-
men van de beslissingen waarvoor de
gemeenten moeten opdraaien en
waarvoor de gemeenten over het al-
gemeen weinig of geen compensatie
krijgen. Dat zijn de essentiële punten
die aan de basis van de beoordeling
van de financiële situatie van onze
lokale besturen liggen. Ik zal nu voor
het jaar 1992 deze vier punten be-
spreken.

Wat het Gemeentefonds betreft
werd, ik meen in de maand novem-
ber 1990, in de Vlaamse Raad een
decreet goedgekeurd dat in feite een
vrij goed decreet blijkt te zijn. Inder-
daad, in dit decreet is een jaarlijkse
stijging van de dotatie voorzien, ge-
koppeld aan de index van de klein-
handelsprijzen en voor een vierde
aan de rentetarieven zodat de ge-
meenten geregeld een zekere verho-
ging van de algemene dotatie ken-
nen. In 1992 gaat het om 4,9  procent,
dus meer dan vorig jaar. Voor de ge-
meenten is dit over het algemeen een
goede zaak.

Mijnheer de Minister, wat ik in uw
uiteenzetting niet begrijp is de vol-
gende passage - en de heer Van-
keirsbilck heeft er ook reeds op geal-
ludeerd : Inzake de gemeentelijke fi-
nanciën zal de Vlaamse Regering al-
les in het werk stellen om de stabili-
teit van de financieringsmechanismen
van het Gewest naar de lokale en
provinciale overheden te vrijwaren,
zodat de gemeenten met grote zeker-
heid weten op welke financiële mid-
delen zij kunnen rekenen. Einde ci-
taat. Normaal gesproken heeft de
Vlaamse Regering daarover niets te
beslissen. Er kunnen uiteraard voor-
stellen worden geformuleerd of ont-
werpen ingediend, maar het is de
Vlaamse Raad die bij decreet over
deze materie beslist, decreten die het
basisbedrag bepalen, het verdelings-
mechanisme aanduiden, enzovoort.
Rekening houdend met uw verklarin-
gen, begin ik mij toch wel af te vra-
gen of er niet iets aan het bewegen
is in de Vlaamse Executieve en of
men niet probeert ons stilaan voor te
bereiden op een eventuele wijziging
van het bestaande decreet. Mijnheer
de Minister, ik zou in dit verband een
duidelijk antwoord willen krijgen. In-
derdaad, ik zie niet goed in waarom

u ons vanuit de Vlaamse Regering de
zekerheid wil geven die bedragen te
vrijwaren. U mag ook niet vergeten
dat de gemeenten verplicht zijn een
meerjarenplan op te stellen. Daarom
moeten zij over juiste mechanismen
voor de toekomst beschikken.

Een tweede punt betreft de doorstor-
ting van centraal geïnde gemeentebe-
lastingen. Ook deze situatie is aan-
zienlij  k verbeterd.

Daarenboven is er de betaling per
kwartaal van een vierde van ons aan-
deel in het Gemeentefonds geba-
seerd op het cijfer van vorig jaar, met
een afrekening die op het einde van
het jaar wordt opgemaakt wat de ver-
schillen betreft. Vroeger waren de
ontvangsten van de gemeenten ge-
koppeld aan de uitgaven van de
Staat, min de openbare schuld. Dat
bracht met zich mee dat de uiteinde-
lijke berekening plaatsvond na aan-
passing van de begroting.

Het gevolg van dit alles is dat de ge-
meenten nu minder thesauriemoei-
lijkheden kennen, minder een beroep
moeten doen op het Gemeentekre-
diet en dientengevolge ook minder
intresten moeten betalen. Dit is dus
een vrij positieve situatie op dit ogen-
blik.

Over het derde punt, met name de
subsidiëringspolitiek, valt heel wat te
zeggen. U zal zich wellicht herinne-
ren - en zeker uw voorganger, col-
lega Van den Bossche - dat op het
ogenblik dat het decreet op het In-
vesteringsfonds werd besproken, ik
ervoor heb gewaarschuwd dat men
een zeer gevaarlijke weg opging inge-
volge de improvisatie die ik meende
te zien in de manier waarop het In-
vesteringsfonds werd gespijsd en wel-
ke bedragen allemaal in dit Fonds te-
rechtkwamen. Ik heb toen een amen-
dement ingediend dat in de Commis-
sie werd goedgekeurd. Ik stelde in
dit amendement voor de effectieve
toepassing van dit decreet met één
jaar uit te stellen. Op die manier zou
men in de gelegenheid worden ge-
steld een ernstige studie dienaan-
gaande te maken. Dit amendement
werd echter door de meerderheids-
partijen in de openbare vergadering
weggestemd, evenwel met de belofte
dat de 80 miljoen frank ten behoeve
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van de bibliotheken buiten het de-
creet zou worden gehouden aange-
zien in de Vlaamse Raad een eenpa-
rige stemming werd uitgebracht
waarbij werd aangenomen dat werk
moest worden gemaakt van het bou-
wen en verbouwen van plaatselijke
openbare bibliotheken. Op dat punt
was het dus een goede zaak. Er werd
ook beloofd dat voor einde 1991 een
evaluatie zou worden gemaakt over
de bestedingen van het Investering-
fonds. Er zou worden nagegaan of
geen wijzigingen dienden te worden
aangebracht.

Mijnheer de Minister, in de maand
april heeft u in de Commissie gezegd
dat begin mei een evaluatiecommis-
sie met haar werkzaamheden zou
starten. Ik weet niet of deze commis-
sie werkelijk begonnen is. Het duurt
toch zeer lang, vooral omdat de ge-
meenten - de heer Vankeirsbilck
heeft daar ook op gewezen - met
aandrang vragen de uitvoering van
grote werken en rioleringswerken,
evenals het herstel van de wegenis
buiten het Investeringsfonds te hou-
den. Immers, via het Investerings-
fonds is dat onbetaalbaar en bijge-
volg zal daarvoor een andere oplos-
sing moeten worden gevonden.

Slechte voorbeelden van de aanleg
van rioleringen hebben wij de laatste
dagen in bepaalde streken van het
Vlaamse land voldoende gezien. In
vele gemeenten schort er dus iets aan
de riolering. Trouwens, de woord-
voerder van Aquafin heeft in een me-
dedeling gezegd dat ongeveer de
helft van de riolen in Vlaanderen nog
moeten worden aangelegd, aange-
zien ze slechts voor de helft voldoe-
ning geven. Hij wees er ook op dat
wij er verkeerd aan doen - hij ver-
wees naar het voorbeeld in Neder-
land - door zowel de oppervlakte-
wateren als het afvalwater door de-
zelfde riolen te sturen, aangezien dit
systeem grote gevaren meebrengt bij
de return van het water. Ik ken ge-
meenten die nieuwe rioleringen heb-
ben aangelegd, maar waar door het
stijgen van het niveau in de bijarmen
het afvalwater terug in de huizen te-
rechtkomt, wat natuurlijk niet zeer
aangenaam is.

Minister T. Kelchtermans : De aan-
leg van rioleringen behoort tot de ge-
meentelijke autonomie.

De heer J. Pede : Inderdaad, maar
soms worden ook door studiebureaus
fouten gemaakt. Bovendien staat
men in sommige gemeenten veel ver-
der op het vlak van rioleringen, ter-
wijl men in andere gemeenten achter-
op is geraakt, omdat andere prioritei-
ten werden gelegd. Vooral ingevolge
de zware onweders, die wij de laatste
dagen hebben gekend, komen de ver-
schillende gebreken van de aanleg-
systemen van de rioleringen zeer dui-
delijk tot uiting.

Dat is ook een gevolg van de uitbrei-
ding die vele steden en gemeenten de
laatste jaren hebben gekend, evenals
tengevolge van de nieuwe verkavelin-
gen en het overwelven van open
grachten, waardoor geen water meer
verloren gaat en alles naar dezelfde
beken vloeit.

Mijnheer de Minister, ook landbouw-
factoren schijnen hierin een rol te
spelen, zoals kunstmest, waarvan u
beter dan ik op de hoogte bent.

Wij dienen voor het afvalwater zeer
dringend een oplossing te vinden en
daarom kijken wij hoopvol uit naar
Aquafin voor het aanleggen van prio-
ritaire rioleringen. Voor mij blijft het
een raadsel waarom sommigen er wel
van genieten en anderen niet. Ik heb
ter zake een persoonlijke mening en
ik denk dat het niet verkeerd is te
stellen dat het een algemeen weerke-
rend fenomeen in ons land en ook in
Vlaanderen is.

De sociale verkavelingen dienen ab-
soluut aan het Investeringsfonds te
worden onttrokken. Nergens kan ik
een argument vinden waarom de wet-
Brunfaut van toepassing bleef voor
de sociale woningbouw en thans niet
meer van toepassing is voor de socia-
le verkavelingen.

Een van de grote taken van onze ge-
meenten bestaat er toch in te trach-
ten de mensen, die kunnen genieten
van een huisvestingspremie, aan in-
teressante prijzen gronden ter be-
schikking te stellen. Welnu, indien de
gemeenten geen sociale verkavelin-
gen meer kunnen realiseren - van-

zelfsprekend met de hulp van de wet-
Brunfaut - dan is het onmogelijk
nog sociale verkavelingen te plannen.
Ingeval deze zaak in het Investerings-
fonds blijft zal u mij antwoorden dat
daar ook het geld moet worden ge-
haald. In dat geval blijft er niets meer
over voor andere zaken. Ik stel dus
vast dat andere prioriteiten worden
gelegd maar dat dit punt achterop ge-
raakt.

In mijn volgende punt wil ik het heb-
ben over het nemen van beslissingen
waarvan de gemeenten zonder com-
pensatie de kosten ten laste moeten
nemen. Wij hebben daarvan voor-
beelden genoeg uit het verleden.
Denk  maar  aan  de  we t  op  he t
OCMW, waarvan men destijds, in
1976, had beloofd dat een afzonder-
lijk fonds voor het OCMW zou wor-
den opgericht. Welnu, men heeft
eenvoudig vijf procent afgenomen
van het Gemeentefonds. Volgens mij
mag dat worden afgeschaft, in dat ge-
val geven wij vijf procent meer aan
het OCMW en het resultaat blijft het-
zelfde.

Van de milieuverplichtingen zal u
wellicht beter op de hoogte zijn dan
ik. Immers, u is de auteur van de
laatste milieuverplichtingen, die bij
het afsluiten van convenanten ook
voor de gemeenten zwaar doorwe-
gen. Onze gemeente heeft onlangs
een convenant afgesloten waarbij
werd beloofd dat zij 2 miljoen zou
krijgen. Wanneer wij de rekening
maken stellen wij vast dat het zeer
weinig is vergeleken met de verplich-
tingen die eruit voortspruiten. Bo-
vendien wil de nationale Minister
voor Binnenlandse Zaken ervoor
zorgen dat er meer politie komt en
dat alle gemeenten een 24-urendienst
hebben. Dat zal aan de gemeenten
natuurlijk enorm veel geld kosten.
Daarbij komt nog de verhoging van
5 ten honderd die in de kranten werd
aangekondigd. Op 28 april en op 11
of 12 mei hebben wij nog commissie-
vergaderingen gehad, maar we moe-
ten via de kranten vernemen dat er
een CAO zou zijn gesloten. Ik weet
natuurlijk ook wel dat de kranten
niet altijd de waarheid schrijven,
maar we lezen toch in verscheidene
kranten dat het gaat om een verho-
ging van 3 ten honderd op 1 novem-
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ber 1992 en nog eens 2 ten honderd
op 1 november 1993, plus extra
vakantiegeld in 1992. Dat komt dan
waarschijnlijk bovenop de verhoging
van 1 ten honderd van 1991 en de
fameuze eenmalige premie van
12.000 frank vorig jaar en 14.000
frank dit jaar. Vele gemeenten beta-
len deze premies in maaltijdcheques,
maar als dit systeem niet meer mag
worden gebruikt, zal dat nog eens
een aanzienlijke verhoging van de
kosten meebrengen. Ik schets u maar
even de financiële gevolgen voor de
gemeenten. Waar zullen we het geld
blijven halen ? Ik lees ook weer in
de kranten dat u van plan bent 10,8
miljard uit te trekken om de schulden
van 80 gemeenten over te nemen.
Voor Antwerpen zou er bij voor-
beeld 55 miljard zijn. Ik kan me wel
voorstellen dat Antwerpen dit zeer
aangenaam vindt, maar moet u toch
waarschuwen voor het risico op pro-
blemen met de gemeenten in het al-
gemeen. U dreigt immers gemeenten
in moeilijkheden te belonen, maar
gemeenten die door bepaalde maat-
regelen in moeilijkheden kunnen ko-
men, beloont u niet. Dat is een zeer
gevaarlijk pad. Natuurlijk is het uw
verantwoordelijkheid, maar ik wil u
toch waarschuwen.

Mijn volgende opmerking is mis-
schien een beetje overbodig gewor-
den. Ik was verrast toen ik in uw
beleidsnota het gedeelte over de be-
noeming van de burgemeesters las.
Men mag niet vergeten dat burge-
meesters en gouverneurs een dubbele
taak hebben. Zij zijn vertegenwoor-
digers van het centrale gezag en
hoofd van hun omschrijving. Het is
dus normaal dat zij nationaal worden
benoemd. Wanneer men het toezicht
heeft op de gemeenten en op de be-
slissingen genomen door gemeente-
raad en schepencollege, dan moet
men ook een stem hebben in de be-
noeming van de burgemeester. Wij
moeten dus de mogelijkheid hebben
de voordracht van de burgemeesters
mede te ondertekenen en er advies
over uit te brengen.

Ik begin mij ernstig af te vragen waar
we naartoe willen met de veralgeme-
ning van de oprichting van raden in
de gemeenten, vooral nu ik mevrouw

Demeester gisteren heb horen zeg-
gen dat een adviesraad eigenlijk een
bindend karakter zou moeten heb-
ben. Ik weet niet waar zij dat van-
daan haalt, maar het is niet de eerste
keer dat zij nogal speciale verklarin-
gen aflegt. Misschien moet de Execu-
tieve zich erover beraden of zij het
daarmee wel eens is. Hoe dan ook,
wij hebben cultuurraden, sportraden,
participatieraden in het onderwijs,
jeugdraden, adviesraden van ruimte-
lijke ordening en nu moeten er ook
nog milieuraden worden opgericht.
Wie maakt daar deel van uit ? Het
resultaat van het huidige systeem is
dat de mensen die daartoe behoren,
geen legitimiteit hebben. De verko-
zen leden van de gemeenteraad heb-
ben wel legitimiteit, maar de leden
van al deze raden, soms mislukkelin-
gen van de verkiezingen, hebben er
geen. Dat is in alle gemeenten het-
zelfde. Zij denken echter wel dat zij
de gemeenteraad uitmaken en dat zij
het voor het zeggen hebben. We
moeten met al deze raden dus voor-
zichtig zijn.

Mijnheer de Minister, hetgeen ik nu
ga zeggen is misschien niet zo vrien-
delijk, maar het moet mij van het
hart. Ik vind dat er een lijn moet zijn
in de verklaringen die u aflegt.

Op de interpellatie van de heer Bey-
sen over de begroting van de stad
Antwerpen voor 1992 hebt u geant-
woord, ik citeer het Beknopt Verslag
van 19 maart 1992 : Voor Antwerpen
werden reeds heel wat inspanningen
geleverd, maar de basisregels moeten
voor iedereen gelden. Aan de andere
kant is het evident dat de voogdijmi-
nister de gemeenten niet mag betut-
telen, zij moeten op een volwassen
wijze worden behandeld met alle res-
pect voor de gemeentelijke autono-
mie. Men moet voor ogen houden
dat men moet werken aan structurele
oplossingen en zich moet hoeden
voor eenmalige en voorlopige ingre-
pen, einde citaat.

Mijnheer de Minister, wat betekenen
de 5,5 miljard voor Antwerpen ? Dit
is toch wel een contradictie. Ik zou
dan ook graag willen dat u, wanneer
u beslissingen neemt in verband met
de 5 ten honderd voor het personeel,
dit dan zou gebeuren met vertegen-

woordigers van de gemeenten. Wan-
neer u onderhandelingen voert, dan
is het evident dat u daar iets over
zegt in de Commissie voor Binnen-
landse Zaken, ook over uw bedoeling
om 10,8 miljard vrij te maken en de
schuldovername te doen.

Wij hebben daarover niets vernomen
in de Commissie voor Binnenlandse
Zaken, dit was enkele dagen voor-
aleer dit in de kranten te lezen was.
Ik meen dat er, hoewel ik deel uit-
maak van de oppositie, een zekere
vertrouwensrelatie moet zijn tussen
de Vlaamse Executieve en de Vlaam-
se Raad.

De Voorzitter : Minister Kelchter-
mans heeft het woord.

Minister T. Kelchtermans : Mijnheer
de Voorzitter, ik zal proberen dit
misverstand nu reeds uit de wereld
te helpen. Er werd geen overleg ge-
pleegd in de zin van concrete afspra-
ken die als aanbeveling zullen gel-
den. Er is evenwel een syndicaal
overleg waarin werd verwezen naar
de CAO voor de Vlaamse ambtena-
ren. Deze CAO werd als voorbeeld
gesteld voor de richting waarin het
gesprek gevoerd zou kunnen worden.
Er zijn evenwel geen engagementen.
Op 16 juni is er een tweede onder-
handeling gepland met de syndicale
delegatie. Ook een technische werk-
groep van de Vlaamse Vereniging
voor Steden en Gemeenten zal de be-
langen van de gemeenten technisch
kunnen adviseren. Alle mogelij khe-
den blijven open, er is geen enkel
engagement. Het is natuurlijk jam-
mer dat dergelijke zaken in de pers
verschijnen.

De Voorzitter : Dames en heren, met
uw goedvinden rangschik ik de spre-
kers naargelang het onderwerp dat
zij behandelen. Wij zijn thans voor-
namelijk bezig met het hoofdstuk
Binnenlandse Aangelegenheden. Ik
veroorloof het mij om degenen  die
spreken over ambtenarenzaken ach-
teraan op de sprekerslijst te plaatsen,
zodat Minister Van den Bossche ook
hun uiteenzettingen kan volgen.

De heer Van Vaerenbergh heeft het
woord.
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De heer E. Van Vaerenbergh : Mijn-
heer de Voorzitter, mijnheer de Mi-
nister, dames en heren, ik wil de Mi-
nister en de verslaggever feliciteren
voor de frisse aanpak van dat mooie
werkje dat zij ons onder de titel
Vlaanderen in beweging hebben be-
zorgd. Ook inhoudelijk komen, in
vergelijking met de aanpak van de
vorige Executieve een aantal nieuwe
geluiden naar voren. Het taal- en
woordgebruik dat in Volksunie-krin-
gen wordt gebezigd, vinden wij in die
tekst terug en, zoals de vorige spre-
ker ook al heeft opgemerkt, spreekt
deze tekst zich uit over verschillende
domeinen waarover de vorige Execu-
tieve zich steeds onbevoegd verklaar-
de. Ik denk daarbij aan drie elemen-
ten. Er is de regionalisering van de
basiswetgeving voor gemeenten, pro-
vincies en intercommunales,  wat men
vroeger zelfs in uitgesproken Vlaam-
se teksten niet had kunnen vinden.
Het is dus een werkelijk revolutionair
initiatief. Verder is er ook de kwestie
van de benoeming van de burgemees-
ter. Hierop zal ik straks uitvoeriger
terugkomen en dat probleem situe-
ren tegenover het Vlaamse, het na-
tionale en het Europese niveau. Ten
slotte is er de duidelijke intentie-
verk la r ing  da t  de  Min i s te r  he t
Vlaamse gezag wil vestigen over het
hele Vlaamse grondgebied, dus ook
over die delen ervan waarover op het
ogenblik anderen hun gezag uitoefe-
nen. Ook dat is een zeer belangrijk
nieuw element in het taal- en woord-
gebruik en het geeft een nieuwe in-
houd. Hiervoor dus mijn welgemeen-
de felicitaties.

Toch moet ik bij andere delen van
die tekst een aantal bedenkingen ma-
ken. Dit gaat dan vooral over de fa-
ciliteitengebieden in de rand van
Vlaanderen, over Vlaams Brabant,
over de voogdij en over de situatie
van onze gemeenten zelf.

Mijnheer de Minister, ik lees in de
kranten dat de gemeente Voeren
heeft beslist het gemeentelijk onder-
wijs over te hevelen naar de Franse
Gemeenschap en bijna alle dagen
lees ik dat men in Linkebeek bezig
is te sollen met het Vlaamse gezag.
In mijn gemeente kreeg ik een brief
van de vice-gouverneur van Brabant,
gedateerd op 27 april, waarin hij aan

het college van burgemeester en
schepenen van Lennik een vraag stelt
over een compleet onbelangrijke
zaak. Drie weken later reeds krijgt
de gemeente een rappel met de eer-
ste verwittiging een regeringscom-
missaris te sturen omdat het college
toevallig één week niet is bijeengeko-
men. Vandaar mijn vraag : hoe wordt
het Vlaamse gezag in Linkebeek uit-
geoefend ? Kan dat niet wat krachti-
ger ? Is er dan inderdaad geen moge-
lijkheid om dat gezag beter uit te oe-
fenen ? Ons college krijgt reeds bin-
nen de maand een rappel met een
bedreiging dat men een regerings-
commissaris zal sturen en in Linke-
beek en de andere gemeenten, daar
laat men maar betijen. Moet daaraan
dan geen halt worden toegeroepen
en, eventueel in overleg met de na-
tionale Minister van Binnenlandse
Zaken het Vlaamse gezag worden
opgelegd, dat wij daar toch pretende-
ren uit te oefenen ?

Het probleem van Vlaams Brabant is
door iedereen gekend. Vlaams Bra-
bant is de enige Vlaamse provincie
die niet onder uw bevoegdheid res-
sorteert en waarover u enkel voor
een aantal domeinen toezicht uitoe-
fent.

Vlaams Brabant is in feite de toe-
gangspoort tot Brussel, zowel voor
Wallonië als voor geheel Vlaande-
ren. Dat schept problemen die de
Vlaamse Regering vorig jaar overi-
gens erkend heeft vermits zij positief
discriminerend zal optreden voor de
eigen inwoners van Vlaams Brabant
door de indeling van het Rollend So-
ciaal Investeringsfonds. De Vlaams
nationalisten konden het niet beter
zeggen : bevoordeling van de eigen
inwoners.

Vlaams Brabant is de druk van Brus-
sel, van de taalgrens en de inwendige
druk van de Franstaligen in Vlaams
Brabant. Het zijn er een op vijf.

Vlaams Brabant is de problematiek
van de druk van het verkeer. Tussen
1986 en 1989 is het verkeer tussen
Halle en Woutersbrakel toegenomen
met 31 ten honderd, tussen Groot-
Bijgaarden en Ternat  met 26 ten hon-
derd en tussen Sterrebeek en Bertem
met 25 ten honderd.

Vlaanderen moet gezag uitoefenen,
ook in Vlaams Brabant, en niet uit-
sluitend met betrekking tot het Rol-
lend Sociaal Investeringsfonds.

Vandaar een aantal vragen. De heer
Coveliers heeft een voorstel van de-
creet ingediend waarin wordt gesteld
dat de Vlaamse Regering en de admi-
nistratie toezicht moeten uitoefenen
op de taalwetgeving. Dit voorstel is
besproken in de Commissie voor Bin-
nenlandse Aangelegenheden. Minis-
ter Weckx antwoordde in dit verband
dat hij een cel zou oprichten. Mijn
vraag is dan ook hoever het staat met
die cel met betrekking tot de controle
op de taalwetgeving.

Ik lees in een publiciteitsblaadje, dat
vandaag verspreid is : Asse - uitba-
ter frituur Stationsplein mag ander-
stalig zijn. Het feit dat kranten en
publiciteitsbladen aan zulke voorval-
len aandacht schenken, wijst erop dat
de bevolking hiervoor gevoelig is.

De unitaire provincie Brabant kent
blijkbaar alleen maar artikel 23 van
de Grondwet dat bepaalt dat het ge-
bruik van de talen in België vrij is.
Die provincie lijkt te vergeten dat in-
tussen de indeling in taalgebieden
grondwettelijk is vastgelegd en dat
Vlaanderen bevoegd is voor de taal-
wetgeving inzake bestuurszaken.

Wij moeten dan ook maatregelen ne-
men om Vlaams Brabant te beveili-
gen. Men moet de gouverneur en de
vice-gouverneur van de provincie
Brabant er eens op wijzen dat wij niet
meer in het unitaire België leven
maar in een gefederaliseerd land en
dat de taalwetgeving moet worden
toegepast. Ieder heeft het recht om
zijn taal te gebruiken, maar dat is niet
het geval als het gaat over concessies
van gemeenten. De gemeente heeft
het recht eisen te stellen in het alge-
meen belang van haar inwoners, ook
op taalgebied.

Indien hierover nog twijfel zou be-
staan, moet de taalwetgeving worden
verfijnd. Ik verwijs in dit verband
naar het voorstel van decreet dat wij
hebben ingediend om het taalgebruik
van mededelingen aan privé-perso-
nen bij decreet te regelen. Als men
een beroep doet op een openbaar be-
stuur, moeten alle formaliteiten in
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het Nederlands gebeuren. Er moet
dus een evenwicht worden gezocht
tussen de individuele vrijheid en het
recht van de Vlaamse Gemeenschap
om haar belangen te vrijwaren.

Voor Vlaams Brabant kan snel iets
worden gedaan via het Sociaal Inves-
teringsfonds. De Vlaamse Regering
heeft hierover een beslissing geno-
men in juli vorig jaar. Er moest zeer
snel een oplossing komen. In deze
begroting zijn hiervoor bedragen in-
geschreven. Toch zouden wij graag
een plan krijgen om te weten waar
wij heen gaan. Ook de Raad van Sta-
te heeft dat vermeld in zijn advies.

Daar komt nog een element bij.
Wanneer de besprekingen aangaande
het Sociaal Investeringsfonds pas nu,
de tweede helft van 1992, van start
gaan, kan pas in 1993 of 1994 iets
worden gerealiseerd. Waarom geen
decreet goedkeuren dat onmiddellijk
van kracht wordt waardoor veel
maatregelen om voor Vlaams Bra-
bant fondsen vrij te maken uit het
Sociaal Investeringsfonds onmiddel-
lijk kunnen worden genomen ? Ik
maak hier allusie op het voorstel van
decreet ingediend door onder meer
de heer Suykerbuyk, het woonruim-
tedecreet. Dat zou de gemeenten de
mogelijkheid bieden contingenterin-
gen toe te passen bij de verdeling van
de gronden, onder toezicht van de
Vlaamse Raad en de Vlaamse Rege-
ring. Volgens het recente advies van
de Raad van State is dat perfect mo-
gelijk. Maatregelen die de Vlaamse
Regering veel geld zullen besparen
kunnen dan gemakkelijker, sneller,
en efficiënter nog dit jaar met onmid-
dellijk resultaat worden uitgevoerd.
Aldus kan heel wat worden gedaan
ter beveiliging van Vlaams Brabant.

In de beleidsnota is ook een hoofd-
stuk gewijd aan de voogdij over de
gemeenten en de gemeenteraadsbe-
slissingen. Ik heb één suggestie, de
vorm van toezicht die de Vlaamse
Raad heeft goedgekeurd in verband
met de Vlaamse Gemeenschapscom-
missie in Brussel ook te hanteren
voor het toezicht over de Vlaamse
gemeenten. Het is een zeer vlotte
vorm van toezicht. Vlaanderen heeft
vertrouwen gehad in de Vlamingen

in Brussel en in de Vlaamse Gemeen-
schapscommissie, en de praktijk be-
wijst dat het goed werkt.

Er is een hoofdstuk gewijd aan de
grote steden. Ik ken de problema-
tiek. De vorige Minister had zich er-
toe geëngageerd daaraan in de
Vlaamse Raad een breed debat te
wijden, maar de val van de Regering
is er tussen gekomen. Ik koppel aan
die problematiek onmiddellijk de
problematiek van de kleine gemeen-
ten. Ook vorige sprekers hebben
hierop allusie gemaakt.

Ik stel vast dat twee grote steden 43
ten honderd van het Gemeentefonds
krijgen, dat zij van de Sint-Kathari-
na-bonus die eigenlijk bedoeld was
voor alle andere gemeenten nog eens
de helft krijgen, 2,2  miljard, dat het
Investeringsfonds maatregelen bevat
ten voordele van de grote gemeenten
en dat er nog een Vlaams Financie-
ringsfonds bestaat dat de grote ge-
meenten ook bevoordeelt. Bijgevolg
zullen er nu nog maatregelen komen
om meer dan 80 andere gemeenten
ook bij te springen door hun lasten
over te nemen. Dit houdt dus in dat
eens te meer de andere gemeenten
- die geen schuldenlast torsen -
minder zullen krijgen en dus zullen
gestrafd worden omdat ze een beheer
voerden.

Ik kom uit een kleine gemeente, en
zoals in zoveel andere kleine ge-
meenten is onze begroting sluitend
en hebben wij overschotten omdat
wij de vereiste maatregelen nemen.
(Applaus op sommige banken) Als
wij bijvoorbeeld vaststellen dat de
kosten voor het huisvuil stijgen, tref-
fen wij de nodige maatregelen. Nu
vinden wij dat wij ver genoeg zijn
gegaan. Alle Vlamingen betalen de-
zelfde belastingen, maar het gaat niet
op dat een inwoner uit Antwerpen
meer dan 20.000 frank uit het Ge-
meentefonds krijgt en een inwoner
van Galmaarden maar een goede
3.000 frank. Dat is een verhouding 1
tot 6, en wij willen dat aan die toe-
stand een einde komt. Ons nu nog
eens laten opdraaien voor de gevol-
gen van het slecht beheer van sommi-
gen is van het goede toch wel te veel.

Het milieuconvenant betekent in uw
beleidsvisie nieuwe engagementen
zonder voldoende speciale betoela-
ging. Ook daar wensen wij klaarheid.
De heer Pede heeft gezegd dat hij
twee miljoen zal krijgen, maar dat
het hem meer zal kosten. Andere col-
lega’s zoals de heren Vankeirsbilck
en Cardoen zullen hetzelfde zeggen.
Wij wensen te weten waartoe wij ons
engageren. Hetzelfde geldt voor de
overeenkomsten die wij zullen sluiten
en waarover ook de drie vorige spre-
kers het hebben gehad. Overeen-
komsten sluiten, over de hoofden van
de gemeenten heen, om engagemen-
ten aan te gaan met de vakbonden is
evenmin democratisch. Uw voorgan-
ger beweerde dat het slechts aanbe-
velingen waren, u zult waarschijnlijk
hetzelfde zeggen. De gemeenten zijn
zogezegd vrij. Ook in die aanbevelin-
gen wensen wij een woordje mee te
praten. Het is reeds voldoende dat
enkele vertegenwoordigers van de
Vereniging van Vlaamse Steden en
Gemeenten hierbij worden betrok-
ken. Het gaat evenmin op dat bij-
voorbeeld in Vlaams Brabant de be-
stendige deputatie bestaande uit ze-
ven personen waarvan er slechts drie
tot de Vlaamse Gemeenschap en het
Vlaamse Gewest behoren, beslissen
over alle aangelegenheden. Ook dat
is een democratisch deficit dat moet
worden weggewerkt.

De vorige Minister heeft gezegd dat
wij tot 2018 zullen blijven financie-

ren om de tekorten weg te werken
van de steden en gemeenten met
moeilijkheden. Dat was een engage-
ment van twee jaar geleden. Nu komt
men weer met nieuwe zaken aandra-
ven. Er moet toch eens een einde aan
komen. De grote steden hebben hun
specifieke problemen, maar ook de
kleine gemeenten zijn daarvan niet
vrij.

Ten slotte heb ik nog enkele beden-
kingen. Het verheugt ons dat wij in-
spraak zullen hebben in de benoe-
mingen van de burgemeesters. Ik
vraag de Minister om toch nog even
na te denken. Eerstdaags komt er het
stemrecht van de Europeanen. Het
debat daarover in de Vlaamse Raad
is aangekondigd. Wanneer wij die
normen zullen moeten uitvoeren zul-
len wij niet alleen problemen krijgen
met de Franstaligen of met Franstali-
ge minderheden in de randgemeen-
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ten, maar het is dan bijvoorbeeld
evengoed mogelijk dat er een Griek
tot burgemeester wordt benoemd.
Die Griek zal dan het Belgische ge-
zag vertegenwoordigen. Hij zal ook
het Vlaamse gezag, de provincie, de
justitie moeten vertegenwoordigen.
Hij zal misschien een huwelijk moe-
ten voltrekken. Wat zal er dan ge-
beuren ? Ik meen dat het ogenblik
aangekomen is om daarover nog eens
ernstig na te denken. De Grondwet
stelt ons in staat om in het kader van
de wetgeving op bestuurszaken be-
paalde maatregelen te treffen, zoals
voor de bijzitters en voorzitters van
de kiesbureaus reeds getroffen zijn of
zoals bepaald in het decreet Vande-
sande. Wij moeten de bevoegdheid
die de Grondwet ons momenteel
geeft durven gebruiken zodat wij in
de toekomst tot oplossingen komen
en er geen besluitvorming boven on-
ze hoofden bestaat. Wij moeten ons
dan niet verwijten niets aan de zaken
te hebben gedaan.

De heer E. Van Rompuy : Mijnheer
Van Vaerenbergh, er zijn reeds heel
wat politieke debatten geweest waar-
in de Vlaamse partijen - de ene par-
tij al wat meer dan de andere - heb-
ben gezegd dat het stemrecht voor de
migranten uit de EG moet worden
gekoppeld aan een verblijfsduur van
een bepaald aantal jaren en aan het
betalen van belastingen. Wij hebben
ook gezegd dat een verkozene geen
burgemeester of schepen kan wor-
den. Dat zijn punten die tevens in de
Europese wetgeving kunnen worden
geregeld. De Fransen hebben dat
trouwens reeds in de Franse assem-
blée goedgekeurd. Er zijn een hele
reeks voorwaarden die kunnen wor-
den opgelegd en die dan aan de Eu-
ropese Ministerraad kunnen worden
voorgelegd.

U doet alsof daar geen debat over
bestaat. Ik herhaal echter dat de
meeste Vlaamse partijen daarover
reeds verschillende malen van ge-
dachten hebben gewisseld.

De heer E. Van Vaerenbergh : Er
zijn daarover inderdaad reeds debat-
ten gevoerd. Ik wens echter dat er
daaromtrent een duidelijke wetge-
ving ontstaat waarin de regels wor-

den vastgelegd. Wij kunnen vandaag
allemaal zeggen wat wij denken maar
wanneer de Europese Ministerraad
maatregelen goedkeurt dan zullen wij
die moeten ratificeren. Op dat mo-
ment moeten wij ook op het nationa-
le en Vlaamse vlak klaar zijn. Waar-
om kunnen wij onze vertegenwoordi-
gers in de Ministerraad van Europese
ministers niet vragen voorbehoud te
maken zoals bijvoorbeeld de Denen
voorbehoud hebben gemaakt in ver-
band met hun kuststrook ? Die mag
niet aan buitenlanders worden ver-
kocht en alleen Denen mogen er hun
woonplaats hebben. Ook de Duitsers
maken voorbehoud in verband met
de leiding van hun bedrijven, die op
hoog niveau alleen maar mogen wor-
den beheerd door personen die de
Duitse taal machtig zijn. Ook de
Fransen reserveren bepaalde functies
voor personen van Franse nationali-
teit.

Mijnheer de Voorzitter, dat zijn en-
kele punten die ik graag onder de
aandacht wou brengen. Wij moeten
allen nadenken over maatregelen die
in dat verband samen met de Minis-
ter kunnen worden getroffen.

Mijnheer de Minister, ik hoop dat wij
betreffende de vragen die wij hier
hebben gesteld ook een antwoord
zullen krijgen. De opmerkingen die
wij hebben gemaakt doen in elk geval
geen afbreuk aan het feit dat ons glo-
baal oordeel over de beleidsnota die
u hebt ingediend en de intenties die
u daarin verwoordt, positief is. (Ap-
plaus)

De Voorzitter : De heer Van Hau-
them heeft het woord.

De heer J. Van Hauthem (op de tri-
bune) : Mijnheer de Voorzitter, sta
mij toe te beginnen met een vaststel-
ling. De heer Kelchtermans is Ge-
meenschapsminister van onder meer
Binnenlandse Zaken. Dat betekent
dat hij een bepaalde voogdij mag uit-
oefenen over de gemeenten. De ge-
meenten gelegen in wat men de
hoofdstad van Vlaanderen noemt,
vallen daar echter wel buiten. Het is
wel vreemd dat Minister Kelchter-
mans als Minister van Binnenlandse
Aangelegenheden geen enkele zeg-
genschap heeft over de gemeenten
van Vlaanderens hoofdstad. Maar ja,

dat komt ervan als men de hoofdstad
van Vlaanderen buiten de grenzen
van Vlaanderen zelf plaatst. Dat ik
over het Brusselse Gewest praat,
klinkt versleten, afgezaagd, maar
mijn overtuiging dwingt mij ertoe
hierover te blijven spreken omdat ik
de creatie van dat Gewest een mis-
daad blijf vinden tegen alle Vlaamse
belangen in.

Mijnheer de Minister, in uw beleids-
nota die samen met uw begroting in
de Commissie werd behandeld, staan
heel wat goede voornemens. Dat is
niets nieuws. Zouden er ooit al be-
leidsnota’s van excellenties zijn ge-
weest zonder goede voornemens ?
Eén van de eigenschappen van derge-
lijke beleidsnota’s is volgens mij dat
zij zelden rond feiten draaien, maar
integendeel vooral bestaan uit troost-
rijke veronderstellingen die mensen
ontslaan van de vorming van een ei-
gen oordeel. De Minister zegt terecht
dat het vertrouwen tussen de burger
en de overheid moet worden verbe-
terd. Maar dat is na 24 november het
meest gehoorde cliché en bijgevolg
weinig origineel. Er zijn ingrijpende
maatregelen nodig - zo staat het er
- en in dat verband spreekt men
liefst van uitdagingen. Dat is het
toverwoord bij uitstek. Gestalte ge-
ven aan die uitdagingen is natuurlijk
een heel ander paar mouwen. Op el-
ke bladzijde van de beleidsnota van
het deel Binnenlandse Aangelegen-
heden vind ik de woorden “efficiënt
bestuur”. De argeloze burger zou zo
waar gaan geloven dat het er ooit
eens komt. Gestructureerd beleid,
samenwerking met de verschillende
beleidsniveaus, openbaarheid van
bestuur, inspraak van de burger, ge-
structureerd vormingsbeleid, harmo-
nisering en vereenvoudiging, een
eenduidige wijze van optreden, res-
ponsabilisering enzovoort : het klinkt
fraai, maar even fraai klonken de be-
leidsnota’s van zijn voorgangers. Te-
gen een goed en efficiënt bestuur kan
natuurlijk niemand iets hebben. Ons
devies is dan ook : eerst zien en dan
geloven,

Mijnheer de Minister, u bent Minis-
ter van Binnenlandse Aangelegenhe-
den, maar in feite bent u voor ons
een rompminister van Binnenlandse
Aangelegenheden, met rompbe-
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voegdheden, want niet alleen inzake
Brussel hebt u niets te vertellen,
maar ook voor de zes faciliteitenge-
meenten rond Brussel en voor Voe-
ren bent u werkelijk een rompminis-
ter. U beschikt voor die gemeenten
enkel over de uitoefening van het ad-
ministratief toezicht, over de organi-
satie ervan hebt u niets te zeggen.
Daarvoor hebt u overigens, samen
met de partijen die ook deze keer de
dienst uitmaken in de Vlaamse Rege-
ring, zelf gezorgd. Samen hebt u er
tijdens de vorige Belgische zittingspe-
riode echt een potje van gemaakt.
Zoals altijd met de Belgische staats-
hervormingen bleven de meest be-
langrij ke elementen, de nevralgieke
zaken, in handen van de Belgische
overheid, een Belgische overheid die
de Vlaamse meerderheid gevangen
zet in grendelgrondwetten, op-
scheept met alarmbellen en dies
meer. Zo verging het dus ook met de
zes faciliteitengemeenten rond Brus-
sel en met Voeren. De faciliteiten
werden niet afgeschaft, zij werden in-
tegendeel gebetonneerd. Sommigen
hebben dit een blunder genoemd. Ik
noem het een misdaad, want die be-
tonnering gaf de Franstaligen vrij
spel om hun arrogante politiek in de
zes gemeenten rond Brussel verder
te zetten. En waarom ook niet ? Be-
stond er voordien nog de vrees en
aan Vlaamse kant misschien nog het
vertrouwen in het gegeven woord van
een aantal Vlaamse partijen dat de
faciliteiten bij gewone wet konden
worden afgeschaft, sinds 1988 is deze
kans, ook met uw medeplichtigheid,
mijnheer de Minister, voorgoed ver-
keken.

De heer P. Van Grembergen : Mijn-
heer Van Hauthem, u weet zeer goed
dat de grendelgrondwet van 1970-
1971 elke wijziging van de facilitei-
tenwet onmogelijk maakte. De
Volksunie heeft zich daar met hand
en tand tegen verzet. Waarom ver-
zwijgt u dit ? Waarom vermeldt u
niet alle gegevens ?

De beer J. Van Hauthem : Tot voor
1988 konden de faciliteiten bij gewo-
ne wet worden afgeschaft. Ik weet
wel dat men nog aan de alarmbel  zou
hebben kunnen trekken, maar er was

in elk geval geen tweederde meerder-
heid nodig. Nu wel en bovendien een
meerderheid bij de Franstaligen. Dat
is een vaststelling waar men niet bui-
ten kan. De Franstaligen weten zeer
goed dat van de afschaffing van de
faciliteiten binnen de Belgische con-
text geen sprake meer kan zijn. De
Franstalige bestuurders van de
Vlaamse faciliteitengemeenten laten
voortdurend blijken dat volgens hen
de faciliteiten er niet alleen zijn voor
de bestuurden maar ook voor de be-
stuurders. Dat is niet zo moeilijk aan-
gezien, weerom door uw niet meer
uit te wissen medeplichtigheid, het
onweerlegbaar vermoeden van taal-
kennis voor de mandatarissen van de
zes gemeenten het licht zag. Men
moet geen jurist zijn om te beseffen
dat het hier gaat om pure juridische
nonsens, een contradictie  in terminis.
Een vermoeden wordt bewaarheid of
niet. Als het onweerlegbaar is, kan
het niet bewaarheid worden, noch
weerlegd. Als ik zeg : ik vermoed dat
het morgen gaat regenen, dan moet
ik afwachten tot morgen om vast te
stellen of het regent. Indien de zon
morgen stralend zou schijnen dan
moet ik, volgens het principe van het
onweerlegbare vermoeden, blijven
volhouden dat het regent.

In ruil voor die toegeving mocht de
Vlaamse Minister van Binnenlandse
Aangelegenheden het administratief
toezicht op die gemeenten uitoefe-
nen. De wetgeving inzake organisatie
van het administratief toezicht bleef
en blijft echter in Belgische handen.
Of wat had u gedacht ?

Mijnheer de Minister, blijkbaar is
een en ander ook tot u doorgedron-
gen want in uw beleidsnota pleit u zo
waar voor de regionalisering van de
basiswetgeving, met name de nieuwe
gemeentewet, de provinciewet en de
wet op de intercommunale verenigin-
gen. Kortom, u pleit voor de regiona-
lisering van het administratief toe-
zicht op de Brusselse randgemeenten
en op Voeren. Meer nog, u wil zelfs
dat de Vlaamse Regering een bin-
dend advies zou kunnen geven inzake
de benoeming van burgemeesters en
gouverneurs. U noemt dat een priori-
taire doelstelling van de Vlaamse Re-
gering. Goed zo, maar dan wil ik u
wel vragen op welk politiek forum u

deze, op zich behartenswaardige za-
ken gaat bepleiten. Heeft de Vlaam-
se Executieve die prioritaire doelstel-
lingen reeds te berde gebracht in de
dialoog van gemeenschap tot ge-
meenschap ? Wat is de stand van za-
ken in dit dossier ? Immers, prioritai-
re doelstelligen formuleren en ze niet
op het politieke forum brengen, dat
zou pas hypocriet zijn.

Mijnheer de Minister, u geeft in feite
toe dat het, wat de zes faciliteitenge-
meenten en Voeren betreft, niet snor
zit. Dat is precies wat wij al jaren
zeggen. Toen wij bij de vorige staats-
hervorming al deze - nu behartens-
waardige - dingen verkondigden en
bepleitten en spraken van Vlaams
verraad inzake Voeren en de zes fa-
ciliteitengemeenten, toen waren de
extremisten aan het woord, de onno-
zelaars,  de betweters, de fundamen-
talisten, de Vlaamse zuiveren, de ro-
mantici die zich op een andere pla-
neet waanden, die nog in de negen-
tiende eeuw leefden, die de trein van
de evolutie van de Vlaamse ontvoog-
dingsstrijd hopeloos gemist hadden,
die de weldaden van de staatshervor-
ming weigerden in te zien, ja zelfs die
Vlaanderen niet méér autonomie
toewensten. Wij waren de verrot-
tingsstrategen en zo zou ik nog een
tijdje verder kunnen gaan.

Mijnheer de Minister, u heeft het nu
blijkbaar zelf ingezien, alhoewel ik in
uw beleidsnota nog steeds vruchte-
loos zoek naar de afschaffing van de
faciliteiten. Intussen gaat u verder
met het uitoefenen van het admini-
stratief toezicht. Het enige wat u kan
doen is het vernietigen van gemeen-
telijke besluiten die genomen zijn in
overtreding met de taalwetgeving.
Uw rompbevoegdheden laten toe dat
de charlatans van Linkebeek, die zich
gemeentebestuurders durven noe-
men, schaamteloos met uw voeten
kunnen blijven rammelen. Steeds op-
nieuw tarten zij de publieke opinie
door de taalwetgeving bewust te
overtreden. U vernietigt die beslui-
ten en op een volgende gemeente-
raadszitting verloopt alles weer netjes
volgens de regels. Hetzelfde scenario
herhaalt zich echter met de regelmaat
van een klok.

Mijnheer de Minister, ik weet dat u
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een uitstekend arrondissementscom-
missaris hebt die goede verslagen
maakt. Toch wil ik u uitnodigen om
eens mee te gaan naar Linkebeek.
Het is een uitstekend middel om fla-
mingant te worden. Is dat nu het be-
hoorlijk bestuur waarvan u de mond
vol hebt in uw beleidsnota ? Uitein-
delijk maakt men die gemeenten on-
bestuurbaar. Dat is geen behoorlijk
bestuur ! Is dat het onbehoorlijk be-
stuur waartegen u systematisch en op
eenduidige wijze wil optreden ? Im-
mers, zolang het blijft bij de moge-
lijkheid tot de louter formele vernie-
tiging van een onwettig genomen be-
slissing staat u voor aap ; staat u voor
klaveren zot want fundamenteel kan
of wil u niets veranderen ! Het klinkt
misschien stoer, maar het heeft dan
ook veel weg van een welpje dat even
brult : kijk mama, zonder tanden !

Mijnheer de Minister, waarom start
u geen procedure om dergelijke heer-
schappen te schorsen ? Ik weet dat
het niet uw bevoegdheid is, maar
langs de andere kant doet men ook
dingen die niet tot hun bevoegdhe-
den behoren. Of zou zo’n optreden
de coalitie in de centrale Regering of
de dialoog in gevaar brengen ?

Ik doe u een suggestie : probeer het
misschien eens via artikel 234 van het
Strafwetboek dat bepaalt dat samen-
zwering vanwege ambtenaren tegen
wettelijke beslissingen strafbaar is. Ik
weet het : die procedure is reeds een
tijdje geleden door een Volksunie-
provincieraadslid ingezet en strandde
jammerlijk voor de Raadkamer om-
dat men zelfs uw eigen arrondisse-
mentscommissaris niet wenste te ho-
ren als getuige. Van een vaudeville
gesproken !

Die heerschappen, de burgemeester
en enkele schepenen van Linkebeek,
hebben dan nog de Franstalige proce-
dure verkregen. De verwarring is dan
ook compleet, want wanneer krijgt
men in rechtszaken de Franstalige
procedure ? Precies, wanneer men
beweert dat men het Nederlands niet
machtig is. Ik dacht nochtans dat zij
dankzij het onweerlegbaar vermoe-
den van taalkennis toch Nederlands
kenden ! Wat is het nu ? Dit is
werkelijk kafkaiaans en hallucinant.

Dit is het gevolg van de loodgieterij
die Dehaene inzake de faciliteiten en
dergelijke in mekaar gestoken heeft
in 1988. Amerika noemt men het
land van de onbegrensde mogelijkhe-
den. Als men dit alles bekijkt, dan
moet men wel concluderen dat België
het land is van de onbegrensde on-
mogelijkheden !

Neen, mijnheer de Minister, u kan,
wil of mag niet eenduidig en systema-
tisch optreden tegen onwettige daden
of wanbeleid. Dat doet u evenmin in
Voeren, waar uw bevoegdheden nog
meer zijn uitgehold door een paritair
college van provinciegouverneurs. Of
is het misselijkmakende vertoon en
gesol met Vlaamse kleuters toch een
daad van behoorlijk bestuur ? Hoe
zit het daar trouwens met het taalge-
bruik in de gemeenteraad ? Ik twijfel
- dat is niet geval voor uw arrondis-
sementscommissaris voor de zes faci-
liteitengemeenten rond Brussel die
zijn werk uitstekend verricht - aan
de betrouwbaarheid van de arrondis-
sementscommissaris van Voeren. Of
is de laksheid van de Vlaamse over-
heid hier te wijten aan het feit dat
Happart  steevast ermee dreigt op-
nieuw de burgemeestersjerp te om-
gorden ? Is dat een daad van behoor-
lijk bestuur ? Is het wettelijk dat
men, zoals de heer Van Vaerenbergh
daarnet aanhaalde, de gemeente-
school aan de Franse Gemeenschap
wil verkopen ? Dit kan toch allemaal
niet meer. Dit is uitlachen in het
Vlaamse gezicht !

Mijnheer de Minister, ik neem aan
dat u ook een tijd geleden de nood-
kreet van uw Huub Broers hebt ge-
hoord die zich als Vlaams gemeente-
raadslid totaal verlaten voelt. Men
mag dan nog beweren dat wij dankzij
de faciliteiten een rechtstreeks verko-
zen schepen hebben en dat het begin-
sel luidt dat het schepencollege bij
consensus moet beslissen. Hoera,
hoera !

Waar is echter de adder onder het
gras ? Die is er inderdaad : immers,
wanneer geen consensus wordt be-
reikt, wordt de zaak gewoon naar de
gemeenteraad doorgeschoven. Zo
gebeurt het altijd. Zo staan wij altijd
voor aap !

Als Minister van Binnenlandse Aan-

gelegenheden moet u mijns inziens
ook ageren tegen de inmenging van
buitenuit in onze interne aangelegen-
heden. Dat doet u manifest niet, of
althans niet op voldoende wijze. Wat
anders te denken van het feit dat van
het blad Carrefour nu reeds 100.000
exemplaren in Vlaams Brabant met
de steun van de Franse Gemeenschap
worden verspreid ?

Mijnheer de Minister, ik weet niet of
u dit blad reeds heeft gelezen en wat
daarin wordt geschreven. Zoniet, wil
ik u straks graag een tweetal exem-
plaren geven. Dit gebeurt met de
steun van de Franse Gemeenschap.
Men zou denken als men het leest
dat het op bepaalde vlakken een re-
gelrecht FDF-blad is. Of is dit in uw
ogen geen inmenging van de Franse
Gemeenschap in onze binnenlandse
aangelegenheden ? Wat te denken
van het feit dat de Franse Gemeen-
schap niet zo lang geleden in Voeren
een cultureel centrum heeft opge-
richt, wat een 30 miljoen frank heeft
gekost ? Bij de opening was trouwens
de gehele top van de Franse Ge-
meenschapsregering aanwezig en zij
stonden smakelijk te lachen in het
gezicht van de Vlamingen. Waar was
de furieuze reactie toen van de
Vlaamse Executieve ?

Ik heb hier een artikel teruggevon-
den van 2 april 1990, dus meer dan
twee jaar geleden, waarin de heer
Sweron er zich over beklaagt dat men
niet gereageerd heeft tegen de toen-
malige plannen van de Franse Ge-
meenschap om in Voeren een Fran-
stalig cultureel centrum op te richten.
Men wist het dus al twee jaar geleden
en men heeft gewoon niets gedaan.
Nu doet men eens te meer niets. Is
dit misschien geen inmenging in de
binnenlandse aangelegenheden ? Het
kan best zijn dat de zaak voor een
bepaalde termijn braaf werd doorver-
wezen naar het Overlegcomité, maar
het werd een begrafenis eerste klas-
se.

Waar blijft de druk van de Vlaanse
Executieve ter zake, bijvoorbeeld op
de dialoog van Gemeenschap tot Ge-
meenschap ? Inderdaad ,  in  he t
Vlaamse tienpuntenprogramma van
uw regering is gesteld onder punt 8 :
De aanvaarding door de Gemeen-
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schappen en de Gewesten van het
principe van de niet-inmenging in el-
kaars bevoegdheden en territorium.

Dit zijn maar twee voorbeelden,
maar wij kunnen er nog opnoemen.
Wil u mij zeggen of Carrefour, of het
Franstalig cultureel centrum in Voe-
ren, al dan niet een inmenging  is in
onze bevoegdheden en vooral yn ons
territorium ? Wat is ter zake in de
dialoog van Gemeenschap tot Ge-
meenschap eventueel de stand van
zaken en waarom maakt men hier
geen breekpunt van ? Zijn een paar
duizend inwoners u dat misschien
niet waard ? Moeten zij voor de zo-
veelste keer opgeofferd worden op
het altaar van de hogere belangen ?

zij daar moederziel alleen, worden zij
gejend en getart zodat het niet mooi
meer is. De Vlaamse overheid steunt
hen niet, blijft braaf toekijken en ver-
heft misschien eventjes haar stem om
nadien weer in complete lethargie
weg te zakken.

Wat een verschil met de houding van
de Franstalige overheden. Zij trek-
ken zich geen barst aan van de be-
staande reglementering en gaan on-
gestoord hun gang op ons eigen
grondgebied. Zij bekommeren zich
niet om de bestaande reglemente-
ring. Ik geef een voorbeeld : wij ver-
fransen Vlaams Brabant met 150 mil-
joen per jaar aan het Franstalig on-
derwijs ; dit moet nu eenmaal zo om-
dat het Belgisch zo is vastgelegd.
Maar de Franse Gemeenschap be-
taalt niet voor de school in Komen.
Dat is een kost die wij opnieuw voor
onze rekening moeten nemen. Zij
kunnen zonder enig probleem, heel
die wetgeving en reglementering
naast zich neerleggen, zonder dat dit
enig gevolg heeft voor de onderlinge
verhoudingen. Wij wensen dat de Mi-
nister van Binnenlandse Aangelegen-
heden krachtdadig optreedt, hetgeen
wat anders betekent dan het conse-
quent vernietigen van onwettig geno-
men gemeenteraadsbesluiten.

der uitzicht g&en  ; het kan ook reke-

Een beleidsnota en een begroting zijn

ning houden met het reeds gereali-
seerde en harmonieus verder werken
aan de uitbouw van een evenwichtige

geen losstaande entiteiten. Zij bou-

woning voor iedereen.

wen verder aan een reeds gevoerd
beleid. Dit verder bouwen kan aan
het uiteindelijke huis een totaal an-

Laten wij de zaken even omkeren en
veronderstellen dat de Vlaamse Exe-
cutieve steun zou geven aan een huis-
aan-huis-blad en het zou laten ver-
spreiden in bijvoorbeeld Waals Bra-
bant. Laten wij veronderstellen dat
de Vlaamse Executieve bijvoorbeeld
in Eigenbrakel of Edingen een
Vlaams cultureel centrum zou ope-
nen. Welnu, ik ben ervan overtuigd
dat het land te klein zou zijn en dat
de dialoog reeds lang afgelopen zou
zijn.

Mijnheer de Minister, met de lippen
belijden dat er systematisch zal wor-
den opgetreden tegen onbehoorlijk
bestuur is mooi, maar intussen staan
de Vlaamse mandatarissen in de
noodgebieden alleen. Ik herhaal mijn
uitnodiging : ga met mij mee naar
Linkebeek, dan ziet u daar de drie
Vlamingen, brave mensen, zitten tus-
sen twaalf arrogante Franstaligen,
die hen gewoon zitten uit te lachen
omdat zij alles achter zich hebben,
met name de Belgische grendelwet
en logistiek telkens weer de rijks-
wacht. Ik maak deze vergaderingen
reeds vier jaar mee ; ik denk dat ik
er slechts twee heb gemist in die vier
jaar tijd. Mocht LI meekomen, dan
hoop ik dat wij hier ook samen in de
Leuvenseweg zullen belanden.

Met de lippen belijden dat er zal wor-
den opgetreden tegen onbehoorlijk
bestuur, is mooi maar intussen staan

Mijnheer de Minister, op dit ogenblik
beschikken de Vlaamse mandataris-
sen in de Vlaamse rand en in Voeren
over een Minister van Binnenlandse
Aangelegenheden die niet doortas-
tend wil optreden omdat hij zich ge-
bonden voelt door een aantal wetten
die langs de andere kant echter niet
worden nageleefd. In feite staat u
hier machteloos tegenover. U bent
als het ware politiek gecastreerd in
de mogelijkheden tot optreden. Zo-
lang hier niets aan verandert zal u
voor ons nooit een volwaardige Mi-
nister van Binnenlandse Aangelegen-
heden zijn.

De Voorzitter : De heer Pinoie heeft
het woord.

De heer E. Pinoie (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s, eerst en
vooral wens ik de verslaggever te
danken voor zijn degelijk en be-
trouwbaar verslag.

De SP is van mening dat Gemeen-
schapsminister Kelchtermans in
hoofdzaak en zeker wat het financië-
le beleid betreft verder bouwt op de
fundamenten die zijn voorganger,
Luc Van den Bossche legde. Dat de
Minister dit beleid onverkort zal
voortzetten kan alleen de gemeenten
ten goede komen. Immers, na de tur-
bulente en noodzakelijke wijzigingen
van de laatste jaren, hebben de ge-
meenten dringend nood aan een ze-
kere rust. De nieuwe verdelingsme-
chanismen spelen nog niet helemaal
wegens de uitdovende overgangs-
maatregelen. Maar wij zijn ervan
overtuigd dat de structurele verande-
ringen die het Vlaams Gemeente-
fonds en Provinciefonds kenmerken
een eerlijke verdeling van de dotatie
aan de gemeenten en de provincies
waarborgen.

Mijnheer de Minister, zowel in de re-
geringsverklaring van de Vlaamse
Executieve als in uw beleidsnota zijn
tal van elementen inzake binnenland-
se aangelegenheden terug te vinden,
die een antwoord zijn op wat ge-
meenzaam het signaal van de kiezer
wordt genoemd, zoals openbaarheid
van bestuur, het betrekken van de
burger bij het bestuur, inzagerecht,
een efficiënter beheer in de gemeen-
ten, verbetering van management en
opleiding, enzovoort.

De SP is principieel voor een goed
functioneren van de overheid, die
daarenboven blijk geeft van trans-
parantie en de burger informeert en
mee laat beslissen. Inspraak en parti-
cipatie zijn dermate belangrijk dat in
het verleden Gemeenschapsminister
Van den Bossche, in overleg met de
nationale Minister Louis Tobback,
reeds een initiatief heeft genomen,
met name Het Loket.

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 24
11 juni 1992 Begrotingen 818



Pinoie

Toen werd aan de gemeenten voor-
gesteld om op basis van een model-
reglement de actieve en de passieve
openbaarheid in te voeren. Wij moe-
ten toegeven dat het animo bij de
gemeenten niet bijster groot was.
Staat u me dan ook toe te betwijfelen
of het systeem van convenanten inza-
ke openbaarheid de beste manier is
om in de Vlaamse gemeenten de bur-
gers het recht op informatie te bezor-
gen. Want voor ons, socialisten, is
openbaarheid van bestuur, inzage-
recht een dermate fundamenteel
recht dat wij zelfs pleiten om het op
te nemen in de Grondwet. Dit valt
dan ook moeilijk te verzoenen met
de methode van convenanten. Alle
burgers moeten immers kunnen ge-
nieten van een dergelijk recht. Dit is
niet het geval bij convenanten : ge-
meenten zijn vrij om de overeen-
komst al dan niet af te sluiten. De
SP zou er dan ook willen op aandrin-
gen dat er in het verlengde van de
initiatieven van Minister Tobback,
een algemene regeling komt inzake
openbaarheid van bestuur. De vraag
rijst wel of de Vlaamse Raad hier-
voor bevoegd is.

Een tweede belangrijke rode draad
die door de beleidsnota loopt, is het
respect voor de autonomie van de ge-
meenten. Ik ben van mening dat nie-
mand van de aanwezigen tegen de
autonomie van gemeenten is. Uiter-
aard blijft de vraag bestaan welke in-
houd wij geven aan het begrip auto-
nomie dat wordt gehanteerd.

Het is een feit dat, indien wij navraag
zouden doen, binnen elke gemeente
al op zijn minst twee visies zullen
zijn : die van de meerderheid versus
die van de oppositie. Inzake admini-
stratief toezicht bijvoorbeeld zal de
meerderheid steeds de heilige auto-
nomie, zoals uw voorganger het zo
plastisch uitdrukte, aanroepen, als er
sprake is van opportuniteitstoezicht.
Zij wil baas zijn in eigen huis, zonder
daarbij op de vingers gekeken te wor-
den door een voogd in Brussel. De
oppositie daarentegen zal niet alleen
het wettelijkheidstoezicht, maar ook
de opportuniteit inroepen als één van

de schaarse middelen die ter hare be-
schikking staan om het beleid van de
meerderheid bij te sturen.

Het is opmerkelijk dat sommige vuri-
ge pleitbezorgers van de gemeentelij-
ke autonomie, hetzelfde autonomie-
principe nuanceren, ja zelfs vergeten
als ze voor hun - voornamelijk fi-
nanc ië le  - verantwoordelijkheid
worden geplaatst.

Zonder hier onmiddellijk het ant-
woord te kunnen en te willen bieden,
zonder een keuze te willen maken
tussen onvoorwaardelijk pro of con-
tra gemeentelijke autonomie, zou ik
er ten stelligste willen op aandringen
om in de Vlaamse Raad een grondige
discussie te voeren over het grond-
recht gemeentelijke autonomie.

Deze discussie is fundamenteel, te
meer omdat de Gemeenschapsminis-
ter een nieuw decreet op het admini-
stratief toezicht in het vooruitzicht
stelt. Het is inderdaad dringend no-
dig om het toezicht te harmoniseren
en te vereenvoudigen. Daarenboven
pleiten wij al langer voor een syste-
matisch eenduidig optreden tegen be-
stuurshandelingen die strijdig zijn
met de wet of met het algemeen over-
heidsbeleid. De realiteit wijst uit dat
wij vandaag vaak met toezichten zit-
ten die er belangrijke verschillen in
interpretatie op nahouden. Uiteraard
blijft de vraag bestaan hoe de Minis-
ter die eenduidigheid denkt te reali-
seren zonder al te centralistisch op te
treden.

Ik wil er ook nog even op wijzen dat
een aantal voorstellen van de Ge-
meenschapsminister tot de nationale
bevoegdheid behoren en/of deel uit-
maken van het overleg van Gemeen-
schap tot Gemeenschap. Ik kan mij
achter de meeste van die voorstellen
scharen, vooral wat betreft het initia-
tief van de Vlaamse Regering om
overleg te plegen met de nationale
overheid aangaande de problematiek
van de doorstorting van de personen-
belasting en de onroerende voorhef-
fing aan de gemeenten. Trouwens, er
werd reeds een parlementair initiatief
genomen in de Senaat, onderschre-
ven door praktisch alle fracties, dat
eveneens een stelsel van voorschot-

ten bij wijze van maandelijkse stor-
tingen beoogt. Maar toch zou ik, met
mijn petje van senator op, eerst een
grondige discussie willen over de ge-
volgen van een aantal andere voor-
stellen. Ik ben immers de mening
toegedaan dat het voorstel om de ba-
siswetgeving te regionaliseren tot be-
langrijke problemen kan leiden, met
name voor wat de gemeentepolitie
betreft. Maar zoals ik reeds zei : die
discussie moet gevoerd worden daar
waar ze thuishoort.

De begroting Ambtenarenzaken die
thans voorligt  heeft de structuur van
de nieuwe Vlaamse Administratie
consequent doorgetrokken in de cij-
fers. Alle bestaansmiddelen worden
gegroepeerd in één bestaansmidde-
lenprogramma met een beperkt aan-
tal basisallocaties.

Dankzij de bijgevoegde tabellen
krijgt degene die de begroting moet
bekijken een overzichtelijk geheel en
is de toewijzing van de kredieten over
de verschillende departementen op
deze wijze verzekerd. Zeer verdien-
stelijk is dat wij, leden van de Vlaam-
se Raad, daardoor maximaal worden
geïnformeerd.

Zoals de Minister in zijn verklaring
benadrukt dient ervoor te worden ge-
zorgd dat de matrixorganisatie, waar-
voor bewust werd gekozen, optimaal
kan functioneren.

De herstructurering van de Vlaamse
administratie werd in 1991 operatio-
neel gemaakt en vanaf nu dient de
verfijning van haar werking doorge-
voerd te worden. Daarbij is de door
de Minister aangekondigde organi-
satieontwikkeling een belangrijk in-
strument. De interne auditfunctie
kan op deze wijze ontwikkeld worden
en kan ervoor zorgen dat de keuzes
die door deze regering zijn gemaakt,
namelijk de modernisering en de ver-
sterking van het overheidsmanage-
ment en het voortzetten van de infor-
matiseringsinspanningen, optimaal
gerealiseerd kunnen worden.

Vooral het feit dat daarbij aandacht
zal worden besteed aan de responsa-
bilisering van de ambtenaren en de
kwaliteitsbewaking moet een waar-
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borg bieden voor het verder evolue-
ren naar een moderne en vooral
wendbare administratie. Voor eenie-
der van ons staat het als een paal
boven water dat het vereenvoudigen
van de procedures zowel op het vlak
van de beleidsmatige besluitvorming,
als op het vlak van de bestuurlijke
uitvoering, een prioritair streven
moet zijn. Het hoeft niet meer ge-
zegd dat dit middelen zijn om de bur-
ger zijn geloof in de overheidsadmini-
stratie terug te geven.

De dienst Veiligheid, Gezondheid en
Verfraaiing van de werkplaatsen
krijgt in 1992 een aangepaste struc-
tuur en de oprichting van de Arbeids-
geneeskundige Dienst wordt gereali-
seerd. Het past immers in een moder-
ne administratie ook de ambtenaren
in een goed georganiseerd kader te
laten werken.

Ongetwijfeld zal het personeelsbeleid
een cruciale rol spelen bij de verdere
verfijning van de Vlaamse adminis-
tratie. Wij staan achter een beleid dat
de maximale ontwikkeling van de ca-
paciteiten van de personeelsleden
poogt te verwezenlijken, waarbij zo-
als de Minister het stelde, the right
person on the right place een leidraad
moet vormen. In de beleidsverkla-
ring van de Minister werd ook het
ontwikkelen van een nieuw ambtena-
renstatuut als één van de accenten
van het beleid op ambtenarenzaken
gesteld. Inderdaad is het moment
aangebroken om een nieuw ambtena-
renstatuut voor de Vlaamse Gemeen-
schap tot stand te brengen. Het ko-
ninklijk besluit van 22 november
1991, het zogenaamde koninklijk be-
sluit Algemene Principes, geeft de
mogelijkheid aan de Vlaamse Ge-
meenschap om een eigen administra-
tief en geldelijk statuut op te stellen.
Dit koninklijk besluit Langendries
heeft lang op zich laten wachten. Ein-
delijk is artikel 87 paragraaf 4 van de
bijzondere wet dan toch uitgevoerd.

De Vlaamse Gemeenschap staat hier
voor een grote uitdaging, maar voor-
al wordt hier een kans geboden om
een modern statuut te ontwikkelen.

Dit nieuwe statuut zal de doelgericht-
heid en de efficiëntie van de adminis-
tratie moeten bevorderen en de
dienstverlening aan de burger nog
moeten verbeteren. Alleszins moet
een nieuwe bedrijfscultuur verwezen-
lijkt worden. De ambtenaren moeten
meer bewust kunnen worden ge-
maakt van hun maatschappelijke
functie en de zo geroemde responsa-
bilisering. Ontegensprekelijk moet
een nieuw administratief statuut de
mogelijkheid bieden om de ambtena-
ren nog meer bij de beleidsvoorberei-
ding te betrekken.

Wij kunnen ons zeker met de uit-
gangspunten van dit statuut verzoe-
nen ; ze werden reeds in het regeer-
akkoord naar voren geschoven. Wij
dringen aan dat er van dit statuut
dringend werk wordt gemaakt, ons
bewust zijnde van het feit dat dit een
lange en moeilijke operatie kan wor-
den.

Tesamen met de matrixorganisatie
moet dit statuut de mogelijkheid bie-
den een slagkrachtige en modern
werkende administratie verder te
ontwikkelen en voor de ambtenaar
een aangename en dynamische werk-
sfeer te creëren.

De Vlaamse administratie kan zowel
wat informatisering als wat vorming
van de ambtenaren betreft als voor-
beeld staan. De middelen voor de
vorming zijn op enkele jaren tijd
meer dan verdrievoudigd. Niemand
hoeft ervan overtuigd te worden dat
de vorming van ambtenaren, gecon-
fronteerd met velerlei opdrachten in
deze snel evoluerende samenleving,
een belangrijke zaak is. Alleen de
vorming kan ervoor zorgen dat de
ambtenaren, vooral deze die verant-
woordelijke functies bekleden, op
een degelijke wijze kunnen functio-
neren.

Onze fractie dringt aan op een snelle
uitvoering van het decreet van 23 ok-
tober 1991 betreffende de openbaar-
heid van bestuursdocumenten in de
diensten en instellingen van de
Vlaamse Executieve. Op dit vlak bijt
de Vlaamse Gemeenschap de spits af
en dient door de uitvoering van het

decreet de zo gevraagde openbaar-
heid een realiteit te worden. De kans
om dit decreet binnen de kortst mo-
gelijke tijd te realiseren mag men niet
laten liggen. De burger heeft nood
aan een pasklare en vooral duidelijke
procedure om op de overheid een be-
roep te doen, informatie te krijgen of
inzage te vragen van documenten.
De voorlichting van de burger, voor-
al dat hij ook kennis heeft van wat
er omgaat in de Vlaamse Gemeen-
schap, is een prioritaire opdracht
voor de toekomst.

De voorliggende begroting biedt alle
kansen om te realiseren waar wij als
fractie achter staan, maar vooral ook
om het overheidsapparaat via de
ambtenaren gesmeerd te laten lopen.
Alleszins laat deze begroting toe de
nodige inspanningen te realiseren
met het oog op de responsabilisering
en de efficiënte werking van de admi-
nistratie. Het is duidelijk dat de voor-
gestelde bestaansmiddelen het inge-
zette beleid op ambtenarenzaken kan
worden voortgezet. Een beleid dat
wij ondersteunen.

De Voorzitter : De heer Tavernier
heeft het woord.

De heer J. Tavernier (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, heren
Ministers, collega’s, iedereen zal het
erover eens zijn dat de fraai uitgege-
ven beleidsnota van de Minister bulkt
van de goede voornemens. Of de uit-
voering in de praktijk ook zo fraai
zal zijn, valt af te wachten, maar
hoop doet leven. In de Commissie
was ik wel ietwat verontrust door de
uiteenzetting van tal van leden, blijk-
baar hoofdzakelijk burgemeesters en
schepenen van al dan niet belangrijk
geachte gemeenten. Voor mij waren
de meeste uiteenzettingen in drie ca-
tegorieën samen te vatten : ten eer-
ste, meer geld voor de gemeenten ;
ten tweede, minder richtlijnen van
bovenuit ; ten derde, minder in-
spraak van onderuit.

Ik denk dat men zich toch wat gron-
diger zal moeten bezinnen over de
taak en de werking van de gemeen-
ten. Hiervoor citeer ik uit de beleids-
nota.

Ten eerste : de organisatie van een
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grote openbaarheid van het bestuur,
de inspraak van de burger, een func-
tioneel personeelsbeleid en een des-
kundige financiële organisatie zijn
bepalend voor de kwaliteit van de
dienstverlening.

Ten tweede : het herstel van de ver-
trouwensrelatie tussen burger en be-
stuur vormt één van de belangrijkste
uitdagingen voor de nabije toekomst.
Om de afstand tussen overheid en
burger te verkleinen, zijn ingrijpende
maatregelen nodig die zowel betrek-
king hebben op de versterking van
de democratie en de politieke cultuur
als op de kwalitatieve verbetering
van de dienstverlening door de over-
heid. Einde citaat.

Daarover moeten wij het hebben als
wij spreken over de versterking van
de autonomie van gemeenten of pro-
vincies. Als Groenen vinden wij het
gerechtvaardigd dat de Vlaamse
overheid in een aantal gevallen aan
de gemeenten vraagt zich in te scha-
kelen in het algemeen beleid. Wij
denken hierbij aan bestrijding van
kansarmoede, uitbouwen van een
rioleringsnet ten bate van de water-
zuivering of de uitbouw van gemeen-
telijke openbare bibliotheken. De er-
varing met de kansarmoedefondsen
en het aandeel in het Investerings-
fonds voor de aanleg van rioleringen
stemt ons nochtans tot nadenken in
verband met de bereidheid van veel
gemeentebestuurders om zich in een
algemeen beleid in te schakelen. Het-
zelfde zou ik kunnen zeggen wanneer
ik luister naar de verzuchtingen over
al die convenanten. Ik denk dat men
zich eigenlijk vergist en hoewel ik de
techniek van de convenant nogal
halfslachtig vind, meen ik dat wat de
grond van de zaak betreft de gemeen-
te niet moet wachten op een conve-
nant om op bepaalde terreinen een
beleid te voeren, wat jammer genoeg
tot nu toe door heel wat gemeenten
maar half of niet gebeurt. Als er dan
een duidelijke aansporing komt, hoe
beperkt ook, dan vind ik dat belang-
rijk.

Bij de verzuchtingen die men soms

heeft over het toezicht van de hogere
overheid op de gemeenten, met na-
me dat die te betuttelend is, te diri-
gistisch, zou ik even willen verwijzen
naar een enquête die onder de
Vlaamse gemeenten van de Vereni-
ging van Belgische Steden en Ge-
meenten in 1985 bij de gemeenteont-
vangers werd gehouden. De ontvan-
gers pleiten daarin in eerste instantie
voor meer verantwoordelijkheid van
de politici. Over de toezichthouden-
de overheid zeggen zij vrij unaniem
dat de externe controle, dus hoofdza-
kelij k door de provincie, efficiënter,
vlugger en uniformer moet zijn, maar
tegelijkertijd ook sterker. De provin-
ciale instanties moeten daarbij mee
evolueren met de gemeentelijke ten-
densen.

De heer E. Vankeirsbilck : De ont-
vangers zijn toch ambtenaren.

De heer J. Tavemier : Inderdaad,
maar voor bepaalde zaken zijn het
toch bevoorrechte getuigen.

De heer E. Vankeirsbilck : Het zijn
zij die bestendig de uitvoering van
het financieel beleid moeten waarma-
ken. Zij staan echter buiten het be-
leid, zij kunnen eventueel bepaalde
beleidszaken weigeren, maar zij moe-
ten in hun rol blijven.

De heer J. Tavemier : Het gebeurde
op basis van een enquête door de
Vereniging van Belgische Steden en
Gemeenten. Ik meen dat die mensen
in een enquête toch mogen antwoor-
den op concrete vragen die hen wor-
den gesteld, onder andere in verband
met het toezicht. De gemeenteont-
vangers zijn goed geplaatst om te we-
ten en in de praktijk te ondervinden
hoe het toezicht in bepaalde gevallen
gebeurt.

De heer E. Vankeirsbilck : Inder-
daad, maar zij moeten geen oordeel
uitspreken over het bestuur als dus-
danig. Ik meen te mogen zeggen dat
de meeste gemeentebesturen in
Vlaanderen, ongeacht hun politieke
kleur, zich optimaal inzetten in het
belang van de bevolking.

De heer R. Van Hooland : Over
welk toezicht hebt u het ?

De heer J. Tavernier : Het gaat
hoofdzakelijk over het toezicht op de
uitgaven en inkomsten. Ik geef u de
bron met de beperkingen en de com-
mentaren. Het toezicht op de finan-
ciën omvat onder meer de controle
op de rekeningen en de wettelijkheid
van een aantal verrichtingen. (On-
derlinge twistgesprekken)

Ik kan hier geen concrete gevallen
bespreken, maar dat gebeurt gere-
geld. Door de universiteit van Leu-
ven werd een studie gemaakt, die
werd gepubliceerd naar aanleiding
van het congres van de gemeenteont-
vangers op 22 mei jongstleden, waar-
in men tot die conclusies komt. Ik
vind dat belangrijke conclusies, want
indien gemeenteontvangers vanuit
hun beperkte rol die opmerkingen
maken, dan denk ik dat het voor een
gemeenteraadslid, met minder tijd en
technische kennis, zeer moeilijk moet
zijn om het financieel beleid van de
gemeente te volgen en te controle-
ren. U weet dat zij in de praktijk heel
dikwijls voor schut gezet worden.
(Protest) Zij pleiten eventueel zelfs
voor gewestelijke auditors, maar dat
zal men in dit gezelschap waarschijn-
lijk minder graag horen.

Ik meen dat eerst een bepaald demo-
cratisch kader moet worden gescha-
pen en dat pas daarna een grote au-
tonomie kan worden toegekend.
Men wil dikwijls de twee : geen kader
en alle beslissingsrecht, en dat gaat
niet op. U moet eens naar de praktijk
kijken.

Collega’s, wat ik nu ga zeggen zal u
waarschijnlijk ook niet bevallen. Een
aantal overheidstaken worden meer
en meer uitgevoerd op een niveau dat
ligt tussen de gemeenten en het Ge-
west, gaande van intercommunales
en VZW’s, al dan niet bovengemeen-
telijk, tot andere vormen van interge-
meentelijke samenwerking, al dan
niet in combinatie met privé-part-
ners. Ik denk dat bepaalde formules
van intergemeentelijke samenwer-
king nodig zijn en zullen zijn. Men
zal daar creatief moeten zijn. Dat kan
voor ons echter maar op voorwaarde
dat u daar een democratische contro-
le krijgt. Ik meen dat de democrati-
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sche controle op dit moment duide-
lijk onvoldoende is.

Ik durf bijna niet meer naar diezelfde
enquête verwijzen waarin dezelfde
mensen zeggen dat zij in 99 ten hon-
derd van de gevallen geen controle
op de intercomunales hebben. Voor
de kerkfabrieken is dat 92 ten hon-
derd, voor de regieën 86 ten hon-
derd, voor de OCMW’s en de lokale
VZW’s is dat respectievelijk 84 en 81
ten honderd.

Als die bevoorrechte getuigen zeggen
dat zij voor het financiële gedeelte te
weinig controle hebben, dan kan ik
vanuit mijn eigen ervaring als ge-
meenteraadslid in de oppositie -
weliswaar in een CVP-gemeente met
een homogene CVP-meerderheid -
niet zeggen dat de democratische
controle op een goede manier kan
gebeuren. Ik vind dat wij ook als ge-
meenteraadslid over te weinig wette-
lijke middelen beschikken.

Het inzagerecht bestaat, maar u hebt
bijvoorbeeld niet eens de wettelijke
verplichting om een register van in-
komende briefwisseling en inkomen-
de stukken aan te leggen. U hebt dus
inzagerecht voor zaken waarvan u
niet weet of ze aanwezig zijn. U moet
dus ergens via een gunstige wind te
weten komen of een bepaald dossier
is toegekomen en dan kan u het op-
vragen. U hebt dus inzagerecht, maar
u weet niet of de stukken toegeko-
men zijn.

Ik denk dus dat wij daar, wettelijk
gezien, een aantal stappen zullen
moeten zetten, ook in verband met
de decreten, als men eraan denkt de
wetgeving op het gewestelijk of ge-
meenschapsniveau terug te brengen.
Ik maak mij echter niet alleen zorgen
over het inzage- en het inspraakrecht
van de gemeenteraadsleden maar
ook over dat van de gewone burgers.
Ik was niet echt verwonderd over de
klachten in verband met inspraakin-
flatie maar betreur die toch. Ik stel
vast dat men in vele gevallen niet
echt tot inspraak bereid is, om van
de participatiebereidheid, en dat gaat
nog een stapje verder, maar te zwij-
gen.

Het is niet omdat in een aantal geval-
len de inspraak slecht is georgani-
seerd dat die niet belangrijk is voor
de democratie en voor een betere be-
sluitvorming.

Tot besluit wens ik te zeggen dat wij
alle maatregelen die in die richting
zullen worden genomen, zullen toe-
juichen en dat wij in dat verband een
aantal voorstellen zullen indienen.
Immers, de uiteindelijke bedoeling
moet zijn de vertrouwensrelatie tus-
sen burger en bestuur te herstellen
en dit door de afstand in verband met
beleidsbeslissingen tussen overheid
en burger te verkleinen. Om die af-
stand te verkleinen hebt u inderdaad
een belangrijke en duidelijke contro-
le en goed inzagerecht nodig. (Ap-
plaus bij AGALEV)

De Voorzitter : De heer Cardoen
heeft het woord.

De heer G. Cardoen (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, vooreerst wil ik
mijn dank uitspreken en mijn felicita-
ties richten tot de verslaggever. Het
is de eerste keer sinds zijn aantreden
in de Raad dat hij een dergelijke
functie vervult en zijn optreden kan
voorbeeldig worden genoemd.

Het ligt niet in mijn bedoeling een
lang betoog te houden, maar als in-
woner van Vlaams Brabant en man-
dataris die reeds geruime tijd ook
verantwoordelijkheden draagt op ge-
meentelijk vlak, zijn er toch een paar
punten waarop waarop ik de aan-
dacht van deze vergadering wil vesti-
gen.

Mijnheer de Minister, het verheugt
mij ten zeerste dat u eindelijk werk
wil maken van de splitsing van de
provincie Brabant. De huidige com-
plexiteit van het instrument en het
ontbreken van werkzame interme-
diaire instellingen, maken de splitsing
van de provincie Brabant voor mijn
fractie tot een prioriteit, zodat er
spoedig een goedfunctionerende pro-
vincie Vlaams Brabant tot stand kan
komen. Het is voor iedereen, zowel
in Brabant als mensen van buiten
Brabant duidelijk dat de werkzaam-
heid van de huidige provinciale struc-

turen al geruime tijd te wensen over
laat. Aan die situatie, waarvan zowel
de lokale besturen als de lokale be-
stuurders als de inwoners zelf het
slachtoffer zijn, moet zo snel moge-
lijk een einde worden gemaakt.

De splitsing wordt ook besproken op
de dialoog van Gemeenschap tot Ge-
meenschap. Gezien het toch wel
enigszins onzekere resultaat van deze
dialoog kan ik ten volle de intentie
van de Minister toejuichen om met
betrekking tot deze splitsing zo snel
mogelijk met de nationale overheid
overleg te plegen.

Vanuit mijn dagelijkse ervaring als
burgemeester zou ik een aantal voor-
beelden kunnen geven van hoe men
binnen de provincie Brabant een aan-
tal dossiers behandelt, of ik zal maar
zeggen niet behandelt.

Ik zou ook een paar woorden willen
zeggen over de al enige tijd geleden
door de Vlaamse Regering aange-
kondigde deconcentratie van bepaal-
de diensten naar de provincies. De
bijzondere situatie van het gebied
rond Brussel-Hoofdstad vraagt hier-
bij toch wel enige speciale aandacht.
De deconcentratie van buitendien-
sten wordt in Vlaams Brabant be-
zwaard, enerzijds door het feit dat er
nog altijd geen finale beslissing is om-
trent de splitsing van de provincie
Brabant en anderzijds door de band
tussen de Brusselse agglomeratie en
haar randgebied en de Vlaamse aan-
wezigheid in Brussel-Hoofdstad.

Wat ons betreft wens ik hier geen
twijfel te laten bestaan over het be-
lang van de blijvende aanwezigheid
van alle centrale diensten van het Mi-
nisterie van de Vlaamse Gemeen-
schap in Brussel. Dit is namelijk on-
ontbeerlijk om de Vlaamse uitstra-
ling van Brussel te beklemtonen. Ik
denk ook dat de provinciale buiten-
diensten van de Vlaamse Gemeen-
schap ten behoeve van de inwoners
van Vlaams Brabant en de Brusselse
Vlamingen best in Brussel blijven in-
dien dit de dienstverlening aan de in-
woners ten goede komt. Ik denk hier
vooreerst aan deze diensten die be-
trekking hebben op de gemeen-
schapsmateries : onderwijs, cultuur,
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welzijn en gezondheid. Brussel is
trouwens het kruispunt van heel wat
wegen en openbaarvervoernetten en
het is zowel voor de inwoners van het
arrondissement Halle-Vilvoorde als
voor de inwoners van het arrondisse-
ment Leuven vrij goed bereikbaar.

Wat de provinciale buitendiensten
betreft die betrekking hebben op ge-
westmateries heb ik, wat mij betreft,
geen bezwaar tegen het feit dat reeds
een aantal diensten gedeconcen-
treerd zijn en gevestigd te Leuven.

Voor de diensten die een directe
dienstverlenende of informatieve
functie hebben ten opzichte van de
bevolking of de lokale besturen - en
dan denk ik onder meer aan Stede-
bouw, Huisvesting, Werkloosheid en
Arbeidsbemiddeling - verdient het
evenwel aanbeveling om in verschil-
lende administratieve contactpunten
te voorzien, gericht op het arrondis-
sement Halle-Vilvoorde, en meer be-
paald dan op de bevolking die woon-
achtig is in die gemeenten gelegen
ten zuiden en ten westen van Brussel.
De bereikbaarheid van de adminis-
tratie is voor die mensen belangrijk.

Mijnheer de Minister, op dat gebied
zijn er heel wat klachten. Weet u dat
bepaalde diensten, die gedeconcen-
treerd zijn en gevestigd zijn te Leu-
ven, slechts een paar halve dagen te-
lefonisch bereikbaar zijn en voor de
rest afgesloten zijn van de bevol-
king ? Wanneer wij nagaan dat in
Vlaams Brabant de afstand tussen
deze diensten en de woonplaats van
de burgers soms 75 km bedraagt, is
het logisch dat de bevolking niet erg
gelukkig is met die toestand. U zal
dan ook mijn vraag begrijpen om in
Vlaams Brabant de kloof tussen de
burger en de administratie te dichten.
Om die reden pleit ik ook met klem
voor de vestiging van een aantal ad-
ministratieve contactpunten.

Trouwens, de Vlaamse Gemeen-
schap zal via een dergelijke dienst-
verlening, dicht bij de bevolking, een
gebruiksvriendelij ker imago krijgen.

Een ruimtelijke deconcentratie van
buitendiensten is op zich evenwel nog

geen voldoende voorwaarde voor een
vlotte afhandeling van de dossiers en
evenmin voor een efficiënt en oor-
deelkundig beleid. Om een maximaal
resultaat te bereiken dient deze evo-
lutie gepaard te gaan met een zo ruim
mogelijke decentralisatie van be-
voegdheid naar en met het geven van
verantwoordelijkheid aan de lokale
besturen.

Het komt mij voor dat de gemeente-
huizen, die voor de bevolking de
meest bekende en gemakkelijkst be-
reikbare plaatsen zijn, meest aange-
wezen zijn om een aantal beleidsve-
rantwoordelijkheden voor hun reke-
ning te nemen, temeer omdat zij bij-
na dagelijks in contact staan met de
bevolking.

Wanneer men de gemeentebesturen
meer verantwoordelijkheden geeft
dient men hen tevens de nodige mid-
delen voor de uitvoering ervan te ver-
schaffen. Dat werd hier reeds dik-
wijls gezegd. Volgens mij is dat ook
billijk, zoniet  kunnen de opdrachten
niet optimaal worden uitgevoerd.

In het volgende gedeelte van mijn
uiteenzetting wens ik een probleem
te behandelen, waarop ook collega
Pede reeds heeft gewezen, met name
het feit dat onze gemeenteraden de
laatste jaren volledig overbelast raak-
ten tengevolge van een veelheid van
adviesraden, overlegstructuren, en-
zovoort, die een aantal administratie-
ve problemen creëren en de goede
werking van onze gemeentebesturen
zwaar belasten.

Zoals in de Commissie pleit ik ervoor
dat men bij de bespreking van decre-
ten bijzondere aandacht zou schen-
ken aan de praktische gevolgen die
bepaalde maatregelen voor de ge-
meenten kunnen hebben.

Wanneer wij dat onder de aandacht
van de Minister brengen dan verwon-
dert het hem dikwijls te vernemen
dat de gemeenten door een bepaalde
wetgeving of een decreet in die mate
overbelast zijn. Meestal zegt hij dan
dat het een gevolg is van de uitvoe-
ringsbesluiten, waarvoor de adminis-
tratie de teugels in handen neemt.
Daarenboven kan ik u zeggen dat wat
de laatste tijd naar de gemeentebe-

sturen wordt gestuurd zeker niet van
aard is om de goede werking te
bevorderen.

Mijnheer de Minister, ik stel met ge-
noegen vast dat u de intentie hebt in
overleg met de nationale overheid
een stelsel van voorschotten uit te
werken om iets te doen aan de finan-
ciële problemen van de gemeenten.
Collega Pinoie heeft daarop ook
reeds gewezen. Het is evident dat de
gemeenten tijdig moeten kunnen be-
schikken over de hen rechtmatig toe-
komende financiële middelen. Ik
weet dat wij ons hier op nationaal
terrein begeven, maar ik ben ervan
overtuigd dat het aangewezen is dat
de Vlaamse Minister van Binnen-
landse Aangelegenheden op dat vlak
probeert de problemen op te lossen.
Ik durf bijna vragen dat u voor de
gesprekken met de nationale verant-
woordelijken ook een deadline voor-
opstelt.

Ik blijf even stilstaan bij een krante-
artikel dat ik vandaag heb gelezen.
Tot mijn verrassing staat daarin te
lezen dat Gemeenschapsminister De-
meester als gebaar de schulden van
Antwerpen wil verlichten. Dat ver-
wondert mij en ik ben het in geen
geval met een dergelijke uitspraak
eens. Ik weet niet wat de Minister
ons daarover zal zeggen, maar ik deel
het standpunt van onze fractieleider,
de heer Van Rompuy , die enkele da-
gen geleden duidelijk heeft verklaard
voorstander te zijn en te blijven van
een algemene schuldverlichting voor
de lokale besturen. Er kan echter in
geen geval sprake zijn van enige spe-
cifieke regeling. Mijnheer de Minis-
ter, graag vernamen wij wat uw colle-
ga precies bedoelt.

Ten slotte, mijnheer de Minister, wil
ik het nog even zeer kort hebben
over de sector Ambtenarenzaken. Ik
ben zeer blij dat u er in de Commissie
geen twijfel over heeft laten bestaan
dat u de bereikbaarheid van de admi-
nistratieve diensten wil verbeteren.
Ik hoop dat u bij deze verbetering
rekening kan en zal houden met de
specifieke toestand in Vlaams Bra-
bant. U kondigt ook de uitwerking
aan van een specifiek ambtenarensta-
tuut. Mag ik in dit verband een paar
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elementen naar voren schuiven waar-
aan onze fractie bijzonder veel be-
lang hecht en die in een nieuw amb-
tenarenstatuut aanwezig zouden
moeten zijn. Ik denk hierbij aan gro-
tere mobiliteit, interne mutaties, de
voorkeur voor statutaire tewerkstel-
ling, het geven van verantwoordelijk-
heid aan ambtenaren via contractuele
topfuncties, de objectivering en de-
politisering van de bevorderingspoli-
tiek en een duidelijke functie- en pro-
fielomschrijving als basis voor in-
dienstneming en bevordering. De
elementen die ik hier naar voor
schuif, werden ook door u in de
Commissie reeds aangekondigd. Wij
zijn dan ook bereid daaraan ten volle
mede te werken, omdat wij er van
overtuigd zijn dat het de goede wer-
king en de optimalisering van de
Vlaamse administratie alleen maar
ten goede kan komen. (Applaus bij
de CVP)

De Voorzitter :
heeft het woord.

De heer Goossens

De heer W. Goossens (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, heren
Ministers, geachte collega’s, het lijkt
mij niet opportuun om bij de bespre-
king van de begroting van Binnen-
landse Aangelegenheden en Ambte-
narenzaken de cijfers uit het verleden
met elkaar te vergelijken en op die
manier te bepalen wie meer zal krij-
gen en wie minder zal krijgen.

Het lijkt mij interessanter bedenkin-
gen te maken over een aantal zaken
die de burgers beroeren. De burgers
beseffen dat er problemen zijn, er is
de stroeve administratie, de werk-
loosheid, de straatonveiligheid, de
economische en sociale fraude en de
migrantenproblemen. Zij vinden on-
der de politici geen man of vrouw
meer die deze problemen allemaal
kan oplossen. De band tussen poli-
tiek en gemeenschapsgevoel is ver-
broken.

Ook nu zal de Regering beweren dat
de maatregelen om de openbare be-
drijven autonoom, zelfredzaam en
klantvriendelijk te maken, zoge-
naamd beter zijn dan de gevreesde
privatisering die door het spectaculai-

re begrotingstekort ooit zal worden
opgedrongen.

De Regering moet een efficiënt en
modern staatsapparaat uittekenen
dat niet nodeloos zwaar op de econo-
mie leunt. Vele academici hebben
reeds een vernietigende analyse van
de openbare diensten gemaakt en
aangetoond dat ze niet meer aange-
past zijn aan onze tijd.

De openbare diensten worden uitge-
breid zoals een Belg bijbouwt  aan
zijn woning, meer bepaald met steeds
meer achterbouw. De openbare sec-
tor nam in de loop der jaren steeds
grotere vormen aan en toen het water
aan de lippen stond werd er zonder
onderscheid gesnoeid. De kwaliteit
van de openbare diensten gaat ach-
teruit, terwijl er steeds meer een be-
roep wordt gedaan op de belastingbe-
taler. Door het gebrek aan middelen
en het lager loon raakt de ambtenaar
steeds meer in de verdrukking, hij is
bijgevolg steeds minder gemotiveerd.

Het herdenken van de openbare sec-
tor en het selectief uitbouwen en op-
bouwen van diensten is de belangrijk-
ste opdracht van Vlaanderen en van
de Vlaamse Regering.

De Voorzitter : De heer Van Hoo-
land heeft het woord.

De heer R. Van Hooland (op de tri-
bune) : Mijnheer de Voorziter, heren
Ministers, geachte collega’s, ook ik
dank de verslaggever voor zijn om-
standig verslag. Diverse sprekers
hebben hier reeds heel wat verfris-
sende ideeën naar voren gebracht.

Ik ga ervan uit dat deze begroting
misschien een overgangsbegroting is,
maar de beleidsvisie kan geen over-
gangsvisie zijn.

Onder meer de heer Van Vaeren-
bergh heeft uitgebreid gesproken
over Binnenlandse Aangelegenhe-
den. Ik zal mij dan ook beperken tot
het aanhalen van enkele punten en
het stellen van enkele vragen.

Mijnheer de Minister, een eerste
maar belangrijk punt is het probleem
van de grote steden. Uit krantearti-
kelen blijkt dat de Minister de grote
steden nogmaals zal depaneren. Ook
de kleine steden en gemeenten heb-

ben problemen. En er is bovendien
reeds een apart onevenwicht in de
financiële ondersteuning. Mijnheer
de Minister, u heeft zelfs eens een
lijst gegeven met de financiële steun
die onder verschillende vormen naar
de grote steden vloeit, steeds zonder
debat. Wanneer zal het reeds her-
haaldelijk aangekondigd debat ter za-
ke in de Vlaamse Raad eindelijk
plaatshebben ?

Mijn tweede punt gaat over de ver-
snippering van de middelen, waarop
verschillende collega’s ook reeds
hebben gewezen. Het is voor de ge-
meenten een moeilijke situatie, niet
alleen omdat zij te weinig zouden
krijgen, maar ook omdat zij uit zo-
veel verschillende bronnen moeten
putten zodat zij er wel eens één over-
slaan en zodat het allemaal zeer
moeilijk te plannen en te beheren is.
De Minister heeft ongetwijfeld in de
kranten de resultaten van een weten-
schappelijke studie gelezen. Ik citeer
daaruit de belangrijke vaststelling dat
de rijkste gemeenten het minst effi-
ciënt zijn. Rijke gemeenten zijn hier
zij die over veel middelen beschik-
ken, eventueel uit eigen fiscaliteit.
Voor de grote steden komen die mid-
delen echter vooral uit transfers. Hoe
hoger het bedrag dat bepaalde steden
putten uit het Vlaams Gemeente-
fonds, hoe meer ruimte er is voor een
slecht beheer dat door die studie ook
onomstootbaar is vastgesteld. De cij-
fers daarover zijn gekend. Antwer-
pen bijvoorbeeld haalt 33 ten hon-
derd van zijn inkomsten uit het Ge-
meentefonds tegenover een gemid-
delde van 20 ten honderd voor heel
Vlaanderen. Een tweede vaststelling
is dat de kostprijs van de gemeentelij-
ke dienstverlening toeneemt met het
aantal inwoners. Waar is de tijd van
de fusies en van de verhoopte schaal-
effecten ? Men kan dit in de toe-
komst niet over het hoofd zien, in het
noodzakelijke debat over lokale her-
structurering, noem het de fusie.

Een andere vaststelling is dat het ge-
middeld inkomen van hun inwoners
voor de gemeenten een rol speelt :
hoe hoger het gemiddeld inkomen,
hoe meer ruimte om inefficiënt te
werken. Gemeenten met een hoger
gemiddeld inkomen die toch efficiënt
werken, verdienen dus een extra
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pluim. Andere beschouwingen van
die studie laat ik nu even ter zijde.
Het belangrijkste en wat wij in de
toekomst zeker niet over het hoofd
mogen zien is dat de inefficiëntie toe-
neemt met het gemak waarmee de
gemeenten over meer middelen, uit
welke bron ook, kunnen beschikken.

Mijn derde punt gaat over de decon-
centratie en de herstructurering van
de lokale sector. Ik wil daarover kort
en duidelijk zijn. Om vele redenen is
het aangewezen om in deze Raad
zonder uitstel een debat aan te snij-
den over een defusie, over een her-
structurering van de lokale sector.
Wij moeten natuurlijk niet teruggaan
naar de toestand van voor de fusie
van 1 januari 1977. Wij mogen daarin
zeker ook niet simplistisch tewerk-
gaan, maar een defusie  met het oog
op een grotere effectiviteit en effi-
ciëntie van de lokale sector nastre-
ven. Bijkomende criteria zijn demo-
cratie en zelfs satisfactie voor de be-
trokken besturen en ambtenaren.
Ook in het licht van het Structuur-
plan Vlaanderen waarmee de Minis-
ter binnenkort uitpakt, is dit debat
hoogst dringend, laat het dan een for-
mele bevoegdheid zijn van de natio-
nale overheid.

Een volgend punt betreft de autono-
mie van de gemeenten waarover ver-
schillende andere sprekers het ook
reeds hadden. Wij vragen al zolang
dat men beslissingen niet steeds bo-
ven de hoofden van de gemeenten
neemt. Hier speelt natuurlijk ook de
spanning tussen het Vlaamse en het
nationale niveau een rol. Ik verwijs
naar de beslissingen en de conse-
quenties ervan voor de gemeenten in
verband met het politiebeleid en het
beleid inzake de OCMW’s,  en in het
bijzonder naar de wet om de kleine
gemeenten vanaf 7.500 inwoners te
verplichten een voltijds OCMW-se-
cretaris in dienst te nemen, terwijl
daaraan in de meeste gevallen geen
enkele behoefte bestaat en dat . . . . de
uitgaven verhoogt.

In verband met de autonomie van de
gemeenten wil ik ook even het toe-
zicht toelichten. Ik heb het niet zo-
zeer over de gewone dossiers die aan
het algemeen toezicht moeten wor-

den onderworpen. Er wordt soms wel
eens iets op gevonden. U kent bij-
voorbeeld de praktijk van de leasing
om aan het hinderlijke toezicht te
ontsnappen.

Iets anders mijnheer de Minister, ik
geef u een ondertussen niet-onbe-
kend feit in overweging, namelijk het
toezicht op een begroting. Een ge-
meente zonder financiële problemen
keurde haar begroting goed op 23 de-
cember van vorig jaar. Het fiat van
de provincie volgde echter pas op 3
juni van dit jaar. Dit betekent dat die
gemeente, die nochtans over geld-
middelen beschikt, in die periode
geen facultatieve uitgaven kon doen,
zoals bijvoorbeeld een traiteur te be-
talen, die voor prestaties begin janua-
ri van dit jaar zeg maar 150.000 frank
moest ontvangen.

In de verhouding overheid-burger,
spelen elementen of praktijken, zoals
het voorbeeld dat ik heb aangehaald,
een belangrijke rol. Dat soort optre-
den snapt de burger niet. En verder
in verband met het toezicht, wat de
intercommunales betreft. Ik weet wel
dat vele goede ambtenaren als ge-
westcommissaris optreden. Ik vraag
mij echter af welke instructies er ge-
geven worden bij welke de rol is van
die gewestcommissarissen. Dit is
voor mij volstrekt onduidelijk. Ik ver-
onderstel dat dit voor anderen ook
het geval is.

Ik eindig met de vraag naar een ruim
parlementair debat over de proble-
matiek van de grote steden. Ik vraag .
mij ook af hoever de gemengde stu-
diecommissie in verband met de de-
centralisatie is gevorderd. Wij moe-
ten, veel meer dan tot nu toe het
geval was, aandacht besteden aan de
evaluatie van het beleid in plaats van
telkens te grijpen naar nieuw en in-
noverend beleid - hoe goed dat ook
zou kunnen zijn.

Ik heb ook nog enkele opmerkingen
met betrekking tot de ambtenarenza-
ken. Het beleid, dat wij nu bespre-
ken, is ook in deze geen overgangs-
beleid. De Vlaamse administratie en
diensten zijn in volle ontwikkeling.
Het is een grote organisatie gewor-
den met 25.000 medewerkers.

Er is echter toch ook een schaduwzij-

de : naar verluidt is er nogal wat ver-
traging bij de werving en de bezetting
van de nieuwe structuren, en dus ook
bij het functioneren van die structu-
ren. Er zou ook een aanzienlijke po-
litisering zijn, een erfenis uit het ver-
leden.

Een Minister verklaarde hier deze
week dat de Vlaamse Regering en
diensten moeizaam en statisch reage-
ren op feiten en problemen en vooral
dat er een tekort is aan beleidsrele-
vante informatie. Velen onder ons
hebben dit trouwens al kunnen vast-
stellen.

De Voorzitter van de Vlaamse Exe-
cutieve heeft ook deze week zelf ver-
klaard dat er nood is aan meer strate-
gisch lange-termijndenken en -han-
delen. Dit is nog eufemistisch uitge-
drukt. Wij hebben inderdaad abso-
luut nood aan goede administratieve
capaciteit, en een Vlaams ambtelijk
en strategisch platform om alles wat
wij beogen ook te bereiken.

Mijnheer de Minister, u hebt resoluut
gekozen voor vorming en vervolma-
king, voor de duurzame ontwikkeling
van onze administratie, voor een ad-
ministratieve en voor een goede amb-
telijke cultuur, voor informatica en
bureautica. Wij juichen dit toe. Mag
ik u echter drie vragen stellen ? Hoe
zit het met het Vlaams ambtenaren-
statuut en met de ontwikkeling van
een Vlaams instrumentarium voor
een Vlaams personeelsbeleid ? U
kent mijn vragen met betrekking tot
het Vast Wervingssecretariaat. Ik be-
treur het dat wij inzake gerichte wer-
ving en selectie niet over een eigen
instrumentarium beschikken. Kan u
mij zeggen wat de rol en de functie
zijn van het VWS voor onze Vlaamse
administratie en hoe het gemeen-
schappelijk beheer daarvan opgevat
is of wordt ?

Een tweede vraag. Ik heb deze week
herhaaldelijk horen verwijzen naar
de SERV, en er zelfs over horen kla-
gen. Gelukkig dat de SERV er is als
overlegorgaan. Sedert 1985 is hij erg
operationeel. Sommigen twijfelen
echter aan zijn objectiviteit en weten-
schappelijkheid.

Volgens mij is er een vacuüm in de
administratieve Vl aamse structuur en
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bestaat er behoefte aan een eigen
Vlaams administratief beleidsonder-
steunend apparaat, sterker en speci-
fieker dan al wat nu bestaat of in
wording is.

Een laatste vraag. Hoe ver staat het
met de geplande aanwerving van 46
specialisten voor de verschillende dis-
ciplines ? Hoeveel zijn er al aange-
worven, en vooral van welke discipli-
nes ? Ik heb het gevoel dat al te zeer
in sommige disciplines wordt aange-
worven, maar dat er bijvoorbeeld een
tekort is en blijft bestaan aan beleids-
analysten. Zal men ook deze specifie-
ke categorie aantrekken om bijvoor-
beeld op korte termijn goede beleids-
nota’s te ontwikkelen, want zonder
beleidsnota’s kunnen wij geen geïnte-
greerd Vlaams beleid voeren, niet
departementaal en a fortiori niet
voor heel de administratie. (Applaus)

De Voorzitter : De heer Pierco heeft
het woord.

De heer L. Pierco (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, nadat mijn
partijgenoot Pede het vanmorgen ex-
pliciet had over het gedeelte binnen-
landse aangelegenheden beperk ik
mijn uiteenzetting tot het gedeelte
ambtenarenzaken.

Als we vandaag, maar niet sinds van-
daag, te maken hebben met een gro-
tendeels gedemotiveerde, slecht ver-
goede, onbehoorlijk uitgeruste en
onvoldoende of onaangepast opgelei-
de ambtenarij, komt het omdat de
overheid zich met teveel zaken en ta-
ken bezighoudt. De budgettaire be-
perkingen laten niet toe het omvang-
rijke ambtenarenapparaat dat de
jongste jaren nog met enkele tiendui-
zenden is toegenomen, behoorlijk te
verlonen, degelijk uit te rusten en
permanent bij te scholen en te vor-
men. Een conditio sine qua non om
deze problemen op te lossen is bijge-
volg het drastisch beperken en afsto-
ten van taken die niet noodzakelijk
door de overheid moeten worden uit-
geoefend. Alleen zo kan een efficiën-
ter beleid worden gevoerd met min-
der, maar beter betaalde en adequaat
uitgeruste ambtenaren. Daar kom ik
straks nog op terug.

Ik kan de nogal krasse uitspraak van
ABVV-voorzitter François Janssens
onmogelijk aanvaarden. Hij zei dat
minder staat gelijk is aan meer maf-
fia. Alsof dit de keuze is ! Van ie-
mand die de belangen van de werk-
nemers zou moeten behartigen zou
men iets meer gezond verstand mo-
gen verwachten, of is het dan toch
juist dat voor het ABVV de kwanti-
teit, het aantal aangesloten leden,
primeert op de kwaliteit van de
dienstverlening ? Om aan de door
ons gestelde voorwaarde, met name
beter functioneren met minder mid-
delen, te kunnen beantwoorden, is
een totale wervingsstop een absolute
noodzaak. Nationaal is er reeds een
dergelijke wervingsstop die pas zal
worden gelicht na het voltooien van
de zogenaamde radioscopie van de
verschillende diensten. In theorie
moest deze tegen 1 juni voltooid zijn,
maar volgens onze informatie is die
verre van af, zodat de wervingsstop
in realiteit nog wel een eindje zal uit-
blijven. Dat is nog niet wat wij beo-
gen, maar in ieder geval al iets beter
dan wat ons op het niveau van het
Ministerie van de Vlaamse Gemeen-
schap te wachten staat. Op bladzijde
35 van het verslag van de werkzaam-
heden van de Commissie staat, ik ci-
teer : Naast de wervingsplannen wer-
den zesmaandelijkse vervangingswer-
vingsplannen opgesteld, waarbij de
budgettaire enveloppe die vrijgeko-
men is door natuurlijke afvloeiing,
wordt aangewend om de prioritaire
personeelsbehoeften te lenigen. Ein-
de citaat. Duidelijker kon het niet.
Van een afslanking komt niets in
huis, zeker niet in het Vlaams huis.

Tijdens een overleg met de vakbon-
den verklaarde Minister Kelchter-
mans gewonnen te zijn voor een een-
heidsstatuut van alle Vlaamse ambte-
naren, dus zowel voor de regionale,
provinciale als gemeentelijke ambte-
naren. Naast het feit dat we het hier-
mee inhoudelijk niet eens kunnen
zijn, hebben wij ook onze vragen bij
de bevoegdheid van Minister Kelch-
termans om dergelijke verklaringen
af te leggen. Dit is echter geen exclu-
sive in deze Executieve. Is de Minis-
ter van Ambtenarenzaken het eens
met deze stelling ?

Wij zijn de mening toegedaan dat het

statuut en de verloning van gemeen-
telijk en provinciaal personeel beho-
ren tot de uitsluitende bevoegdheid
van respectievelijk de gemeentebe-
sturen en de provinciale overheden,
die trouwens ook de volledige bud-
gettaire verantwoordelijkheid van
het personeelsbeleid dragen. Ik wil
dit niet afdoen als de zoveelste aan-
slag op de gemeentelijke autonomie,
maar het kan toch niet zijn dat een
gemeentebestuur met bijvoorbeeld
een beperkte budgettaire armslag,
kan worden verplicht uitgaven te
doen die het niet aankan, zodat de
dienstverlening of/en de investerin-
gen eronder gaan lijden. Dit staat
trouwens in schril contrast met de
door dezelfde Minister opgelegde fi-
nanciële gemeentelijke orthodoxie.
Het zou te eenvoudig zijn Sinterklaas
te spelen en de rekeningen aan ande-
ren te presenteren. Ook dit is geen
precedent. Denken we maar aan het
afvalstoffenplan, aan VLAREM, aan
het Milieuconvenant enzovoort,
waarvan de financiële gevolgen voor
de gemeenten niet onaanzienlijk zijn.
Men kan eventueel nog correcties
aanbrengen langs het Gemeente-
fonds, maar daar zal ons inziens ook
niet veel meer te rapen vallen.

Begrippen die in de beleidsnota re-
gelmatig terugkomen zijn motivering
en responsabilisering. Wij kunnen
daar volledig achter staan. De Minis-
ter erkent dat het financiële element
hierbij belangrijk is en dat zulks niet
alleen in een lineaire verloning tot
uiting moet komen, maar ook in soe-
pele vormen van bijkomende verlo-
ning. Dat is eigenlijk noch min noch
meer een pleidooi voor een flexibele
salariëring. In de VDAB werd enige
tijd geleden het voorstel gelanceerd
om een flexibele salariëring in te voe-
ren, in eerste instantie voor een
groep van 700 werknemers, de 700
niet-vastbenoemde instructeurs van
de VDAB-beroepsopleidingscentra
die in vier klassen worden verdeeld
naargelang hun “marktwaarde”. Het
voorstel werd gekelderd door de vak-
bonden. Dergelijke hervormingen
genieten nochtans ruime instemming,
zowel vanwege het publiek als van
verantwoordelijke ambtenaren.

Flexibele en gedifferentieerde sala-
rissen, niet alleen volgens de markt-
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voorwaarden, want daar poogt de
Minister op in te spelen via de aan-
werving van gespecialiseerd contrac-
tueel personeel, maar ook volgens de
prestaties zullen, naar het oordeel
van de PVV, bijdragen tot een betere
motivering en dus tot een betere
dienstverlening en rentabiliteit. Dat
zulks nodig is bewijst een studie van
de Generale Bank in verband met het
onderscheid tussen de produktiviteit
van de privé- en de openbare sector.
Dit onderzoek stelt vast dat de pro-
duktiviteit van de privé-sector de
hoogste is van de wereld. Zij ligt zelfs
twintig procent boven de Duitse. In-
dien echter het BNP per werknemer
wordt genomen, inclusief de openba-
re sector, daalt het voordeel van Bel-
gië bliksemsnel en wordt het een
meeloper. Dat is niet zo verwonder-
lijk als in dezelfde studie wordt vast-
gesteld dat de lonen in openbare
dienst tussen 1970 en 1990 met twin-
tig procent minder snel groeiden dan
deze in de privé-sector.

Tijdens de Commissievergadering
heeft de Minister meer dan eens ver-
klaringen afgelegd die ingaan tegen
de traditionele vakbondseisen, niet
alleen in verband met de verloning
maar ook in verband met de vastheid
van betrekking en de regelmatige
evaluatie. Het deed mij veel genoe-
gen in een krant van gisteren te lezen
dat Minister Van den Bossche een
aantal voorstellen in die zin heeft ge-
daan waarbij inderdaad loon naar
werk kan worden gegeven. Hij sprak
in het artikel ook over de vastheid
van betrekking en over regelmatige
evaluatie, waarbij men wil afstappen
van het huidige beoordelingssysteem
om tot een open evaluatie te komen.
Wij kijken met belangstelling uit naar
de realisatie ervan.

In de Commissie heeft de Minister
ook zijn visie gegeven over politieke
benoemingen. Volgens hem kan van
politieke benoemingen geen sprake
zijn wanneer de benoemde kandidaat
aan alle statutaire voorwaarden vol-
doet en de nodige kwaliteiten bezit
om de functie uit te oefenen. Ook
wanneer men een zekere politieke
verdeling in acht neemt is er volgens
hem geen sprake van politisering. Hij

verwijst hierbij naar de benoeming
van de provinciegouverneurs. Dat
een kandidaat die zich tot geen enke-
le politieke formatie wil bekennen in
een dergelijke constellatie geen kans
maakt, is blijkbaar geen probleem.

De recente uitspraken van de Raad
van State bewijzen echter dat dit ho-
ge rechtscollege een heel andere me-
ning is toegedaan. Het regent de
jongste tijd inderdaad vernietigingen
van belangrijke benoemingen. Ik ci-
teer voor de vuist : 5 directeuren-ge-
neraal, 4 secretarissen-generaal en
het meest recent een directeur-gene-
raal, een informaticus-directeur en
een adviseur. De directeur-generaal
voldeed niet aan de anciënniteits-
voorwaarden en de informaticus be-
schikte niet over de vereiste diplo-
ma’s. In een persartikel dat hierover
verscheen wordt gesuggereerd dat de
benoemingen herbevestigd zouden
worden en dat de diplomavoorwaar-
den zouden worden aangepast. Wij
nemen aan dat dit volgens de Minis-
ter ook geen politieke benoemingen
zijn.

Minister L. Van den Bossche : Ik wil
er even de aandacht op vestigen dat
alle ambtenaren, de toutes les cou-
leurs, ermee akkoord gaan dat de be-
trokken personen de meest bekwame
onder hen zijn. U moet zich eens be-
ter informeren waarover het gaat.
Wat de benoemingen betreft gaat het
om een zuivere technische discussie.
Technisch probleem waarover discus-
sie perfect mogelijk is, ook in het
licht van vroegere arresten van de-
zelfde Raad van State. U kan aan de
ambtenaren zelf vragen wie zij het
meest bekwaam achten en wie het
meest in aanmerking komt voor de
bevorderingen.

De heer L. Pierco : Eigenaardig dat
ze dan wel naar de Raad van State
gaan.

Minister L. Van den Bossche : Ik zou
ook commentaar kunnen geven over
het verleden van degenen die zich tot
de Raad van State richten. Ik zal dat
hier in Openbare Vergadering niet
doen, maar als u hierover meer wil
vernemen, ben ik wel bereid in een
gesloten vergadering daarover uitleg
te geven.

De heer L. Pierco : Ten slotte wens
ik aan de Minister te zeggen dat zijn
beleidsnota een aantal doelstellingen
bevat die wij appreciëren. Ik denk
meer bepaald aan de verbetering van
de bereikbaarheid van de diensten,
aan het gebruik van eenvoudige en
duidelijke bestuurstaal, aan de open-
baarheid van bestuur. Die doelstel-
lingen zijn echter niet nieuw, maar
we geven de Minister krediet om te
bewijzen dat het hem ernst is. Voor
de openbaarheid van bestuur moeten
er nog een aantal uitvoeringsbeslui-
ten worden genomen, waar we in elk
geval met ongeduld op wachten. (Ap-
plaus bij de PW)

De Voorzitter : De heer Tant heeft
het woord.

De heer P. Tant (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, vooraf wens
ik de verslaggever te feliciteren met
zijn eerste, maar niettemin kwalita-
tief hoogstaand verslag.

- De heer E. Pinoie, Ondervoorzit-
ter, treedt als Voorzitter op.

Mijnheer de Minister van Binnen-
landse Aangelegenheden, ik las met
genoegen in uw beleidsverklaring dat
de Vlaamse Regering opteert voor de
regionalisering van sommige organie-
ke wetten, zoals de provincie- en de
gemeentewet. Zulks veronderstelt
echter een wijziging van de Grond-
wet en ook van de bijzondere wet,
wat uiteraard een federale aangele-
genheid is. Eventueel kan wat dit be-
treft enig heil worden verwacht van
de op gang zijnde gemeenschapsdia-
loog. Hoe dan ook, de slaagkans van
de voorgestelde bevoegdheidsverde-
ling zal groter zijn wanneer er op dit
punt een consensus tot stand komt
tussen de Executieven onderling. Sta
mij toe ter zake een suggestie te
doen. Wat belet ons om, zonder veel
omhaal, de gewestelijke ministers, in
casu de ministers van Binnenlandse
Aangelegenheden, bilaterale bespre-
kingen te laten voeren onder toezicht
van de raden teneinde de regionalise-
ring voor te bereiden van organieke
wetten, waarover uiteindelijk wel op
federaal vlak zal moeten worden be-
slist ? Dergelijke bilaterale contac-
ten, buiten het strikt Belgische ka-
der, zouden wellicht de verstandhou-
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Tant

ding dienen
groten.

en de slaagkansen ver-

De regionalisering is uiteraard alleen
zinvol als ze leidt tot eigen beleidsac-
centen, die een verbetering inhouden
voor de burger. De vraag is of het
Vlaamse beleid van de jongste jaren,
bijvoorbeeld inzake waterzuivering,
mestoverschotten, milieuvergunnin-
gen, openbaarheid van bestuur enzo-
voort, door de burger als beter wordt
geëvalueerd. Volgens wat ik rondom
mij hoor voelen vele mensen zich eer-
der genomen dan gediend door het
Vlaamse beleid. Het komt bij de
mensen zo ambitieus en allesomvat-
tend over dat ze door de bomen het
bos niet meer zien. Zo heeft het
mestdecreet ook de uitbaters van
niet-overschotsbedrijven die niet ge-
vestigd zijn in niet-overschotsgebie-
den, geconfronteerd met een om-
vangrijke administratieve romps-
lomp. Dit heeft tot nog toe geen en-
kel concreet resultaat opgeleverd.
Deze maatregel gaf wel aanleiding
tot bijkomende vooroordelen. De
landbouw werd de zondebok voor ve-
le milieukwalen. De vraag rijst dan
ook of dergelijke beleidsplannen niet
eerder moeten dienen als uitstalraam
voor de betrokken Minister, dan wel
om een oplossing te bieden voor de
problemen waarmee de mensen wor-
den geconfronteerd. Wij mogen ove-
rigens niet uit het oog verliezen dat,
naarmate de beleidsdoelen ambitieu-
zer zijn, ook langer moet worden ge-
wacht op concrete resultaten. Dit
dient de geloofwaardigheid niet in
een samenleving die toch gericht is
op onmiddellijk resultaat. Het ware
wellicht beter op elk van deze domei-
nen intermediaire doelen te formule-
ren of minstens het uiteindelijk te be-
reiken doel te fazeren. Dit biedt de
mogelijkheid af en toe uit te pakken
met resultaten waaruit de relevantie
van het beleid kan blijken.

Wat geldt voor de burger, geldt expo-
nentieel voor de lokale besturen die
door overreglementering geen duide-
lijk zicht meer hebben op de situatie.
De informatiestroom van de Execu-
tieve naar de gemeenten heeft een
dergelijke omvang aangenomen dat
zelfs een goedmenend gemeentelijk

mandataris niet meer kan volgen.
Door gebruik te maken van de micro-
elektronica zou de dagelijks gebaarde
papierberg op een veel efficiëntere,
snellere, eenduidiger en wellicht
goedkopere manier de gemeenten
kunnen bereiken. De steeds toene-
mende opdrachten van de gemeen-
ten, onder meer in het kader van de
milieureglementering, en de te vol-
gen procedures vergen voortdurend
nieuwe mankracht. Denken wij maar
aan de informatieambtenaar, de
sportfunctionaris, de cultuurambte-
naar, de milieuambtenaar, enzo-
voort. Dit brengt natuurlijk financië-
le gevolgen met zich. Keer op keer
wordt een deel van de verantwoorde-
lijkheid afgewenteld op de gemeen-
ten. De burgemeesters moeten over
de naleving en de toepassing van een
en ander waken zonder daartoe over
de geschikte infrastructuur te be-
schikken en zonder de grenzen van
hun verantwoordelijkheid te kennen.
Het werd hier reeds gezegd dat hen
bij de uitoefening van hun bevoegd-
heden de oprichting van voortdurend
nieuwe advieslichamen wordt opge-
drongen. Ik denk aan de sportraden,
de cultuurraden, de gezins- en be-
jaardenraden, de participatieraden in
het onderwijs, de milieuraden, de
commissies voor criminaliteitspre-
ventie enzovoort. Dit leidt tot een
parallelle democratie die de repre-
sentativiteit van de gemeenteraadsle-
den ondergraaft.

Mijnheer de Minister, ik dring erop
aan om op dit vlak een adempauze
in te lassen. Wanneer wij zien hoe-
veel tijd gemeenteraadsleden moeten
besteden, niet alleen om aanwezig te
zijn op diverse adviesraden maar te-
vens om de vragen die hen worden
gesteld te beantwoorden zal uiteinde-
lijk geen enkel gemeentemandataris
nog in eer en geweten kunnen verkla-
ren dat hij zijn functie behoorlijk uit-
oefent. Wij moeten ons daarover
dringend bezinnen.

Mijnheer de Minister, u die de zorg
draagt voor het goed functioneren
van onze gemeenten, moet erover
waken dat de gemeenten minder ge-
bruikt worden voor het verwezenlij-
ken van de beleidsdoelen van de ho-
gere overheden en ervoor zorgen dat
meer aandacht wordt besteed aan de

behoorlijke uitoefening van hun spe-
cifieke functie. Het lokaal bestuur
wordt door de ruimere samenleving
weinig bekritiseerd. Nochtans meent
de hogere overheid dat zij zich voort-
durend moet bemoeien met de lokale
besturen.

Ten slotte wil ik ook uw aandacht
vestigen op een artikel dat vandaag
in De Standaard verscheen waarin
Minister Demeester een standpunt
innneemt in verband met de schul-
denlast van Antwerpen. Ik wou van
u weten of zij spreekt namens de
Executieve, of er overleg is gebeurd
en of de nieuwe afspraken binnen de
Executieve nu luiden dat ieder vrij
mag spreken over alles en nog wat.
Dan wordt het voor ons, parlemen-
tairen, toch wel bijzonder moeilijk na
te gaan wie wij ter verantwoording
moeten roepen. Is dit opnieuw een
slip of the tongue ? Ik wens dat ter
zake duidelijkheid wordt geschapen.
Wij, parlementairen, hebben daarop
recht en moeten dat recht ook opei-
sen. (Applaus bij de CVP en SP)

De Voorzitter
heeft het woord.

Mevrouw Dillen

Mevrouw M. Dillen (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, met plezier stel ik
vast dat de Minister in deze begroting
een bedrag van 5 miljard ten voorde-
le van de stad Antwerpen heeft inge-
schreven. (Spotgelach van een lid van
de SP) U moet niet te vlug lachen,
collega, ik zal straks veel kritischer
hierop ingaan. Herhaaldelijk heb ik
hier gepleit voor de ondersteuning
van grootsteden in financiële moei-
lijkheden. In deze begroting wordt
hieraan gedeeltelijk tegemoetgeko-
men.

Bovendien dank ik de Minister voor
de duidelijke bijlagen bij het verslag
van de Commissie met een overzicht
van de tegemoetkomingen van de
Vlaamse overheid aan de verschillen-
de gebieden. Ik ga ervan uit dat dit
een inventaris is van alle tegemoetko-
mingen van de Vlaamse Gemeen-
schap aan de steden en gemeenten.

- De heer L. Vanvelthoven, Voorzit-
ter, treedt opnieuw als Voorzitter
OP.

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 24
11 juni 1992 Begrotingen 828



zijn voldoende gekend. Het is niet reeds tweemaal collega’s van me-
nodig daarover nog uit te weiden. vrouw Demeester hebben gewezen

Als parenthesis laat ik wel opmerken
dat het jammer is dat de gelden be-
stemd voor de kansarmoedebestrij-
ding - dit is weliswaar uw bevoegd-
heid niet - , de VFIK-gelden, zoda-
nig worden versnipperd over het aan-
tal afzonderlijke kleine projecten en
niet in hun geheel via de plaatselijke
begrotingen aan enkele grote initia-
tieven worden besteed, dat doeltref-
fendheid zoek raakt. Immers, ieder-
een weet dat versnippering eigenlijk
verspilling in de hand werkt. Dit is
echter een ander debat.

De toekenning van een extra steun
aan Antwerpen van 5 miljard is een
eerste stap in de goede richting.
Maar.. . het is vrij opmerkelijk dat de
jongste weken op een ogenblik dat in
bepaalde Waalse steden de overhe-
den door stakingen onder druk wor-
den gezet, onder meer Luik, het eeu-
wige voorbeeld in deze materie, gro-
te vrijgevigheid aan de dag wordt ge-
legd. Ik hoop niet dat de Vlaamse
Regering voor deze beslissing geïn-
spireerd werd door de druk uitgeoe-
fend op de Waalse beleidsverant-
woordelijken. Of is het de nationale
overheid die haar dwingt voor extra
steun te zorgen zodat in het nationale
debat Luik een voorkeurbehandeling
krijgt opnieuw ten nadele van de
Vlaamse grootsteden in moeilijkhe-
den met het argument dat die reeds
van hun voogdij-overheid extra’s
hebben ontvangen ? Dan is de kans
groot dat deze Vlaamse steden,
inzonderheid Antwerpen, net zoals
in het verleden opnieuw over zich
heen laten lopen. Ik hoop ten stellig-
ste dat dit niet de achterliggende be-
doeling is.

Mijnheer de Minister, de thans toe-
gepaste methode is mijns inziens niet
de juiste. Vijf miljard op een totale
schuldenberg van zeventig miljard is
slechts een druppel op een hete plaat.
Ik wil hier absoluut niet de indruk
wekken dat ik als Antwerpenaar on-
dankbaar zou zijn. Evenmin houd ik
een pleidooi voor de volledige over-
name van de volledige schuldenlast
van Antwerpen, noch zal ik u de ver-
antwoordelijkheid van de tot stand-
koming van deze schuldenlast toe-
schrijven. De oorzaken en schuldigen

Wèl richt ik mij tot u als voogdijmi-
nister over de Vlaamse steden en ge-
meenten in het algemeen, en over de
grootsteden in moeilijkheden in het
bijzonder. Het is dringend tijd om
eerst de problematiek zelf van de
grootsteden te analyseren. Alvorens
financiële steun te verlenen, is een
debat over de centrumfunctie, de
voordelen, de lasten, de hieruit
voortvloeiende verplichtingen, de
grond en de oorzaken van het pro-
bleem een absolute prioriteit, en dit
in dialoog met alle betrokken be-
leidsmensen over alle enge partijpoli-
tieke grenzen heen. Het is immers
een zaak die iedereen aanbelangt.

Hier moet niet enkel met de verant-
woordelijkheden van de betrokken
grootsteden, waar financiële moei-
lijkheden zijn, een discussie worden
gevoerd. Het is toch wel belangrijk
dat de kritiek die hier vandaag op dit
spreekgestoelte reeds aan bod kwam,
ook uitging van collega’s over alle be-
leidspartijen heen. Ik meen dat de
beleidsverantwoordelijke van steden
en gemeenten met een gezonde fi-
nanciële situatie - en die zijn er ge-
lukkig ook - met een goed finan-
cieel beleid ook in deze discussie
moeten worden betrokken. Zij voe-
len zich immers vandaag - terecht
- gestraft voor hun gezond finan-
cieel beleid, omdat alle aandacht gaat
naar de grootsteden die hun finan-
ciële moeilijkheden niet uitsluitend
moeten wijten aan hun specifieke
grootstedelijke situatie. Zij moeten
ook de hand in eigen boezem steken
en moeten nagaan welk het gevoerde
beleid was, dat uiteraard medeve-
rantwoordelijk is voor de slechte fi-
nanciële toestand. De steden en ge-
meenten met een goed financieel be-
leid voelen zich gestraft voor het be-
leid dat een aantal verantwoordelij-
ken in de grootsteden voeren, wat
zeker niet altijd een gezond beleid is.

Ik ben er dan ook zeker van dat,
wanneer ook zij in het debat worden
betrokken, zij begrip zullen krijgen
voor de specifieke noden en de speci-
fieke situatie, eigen aan de grootste-
den.

Het is verwonderlijk dat vandaag

op het belang van de eensgezindheid
en de overtuigende houding van de
Executieve ter zake. Ook ik vind dit
zeer belangrijk. Inderdaad, vandaag
nog - en ik denk dat u het ook hebt
gelezen - kunnen wij lezen dat Mi-
nister Demeester een geste wil doen
ten opzichte van Antwerpen. Zij zegt
meer bepaald : . . . een deel van de
schulden van de stad over te hevelen
naar de Vlaamse Gemeenschap, zon-
der dit te koppelen aan steun voor
kleinere gemeenten. De hand reiken
naar Antwerpen betekent niet dat
men voor gemeenten met een lagere
schuld dan 36.000 frank per inwoner
hetzelfde gaat doen.

Mijnheer de Minister, ik meen dat
dit toch niet hetzelfde als uw plannen
inhoudt, maar dat het een doorkrui-
sing ervan is. Ik hoop dat de Execu-
tieve ter zake met een eensgezind
standpunt naar voren komt, wat van-
daag niet zo blijkt te zijn.

Aan een initiatief moet vanuit deze
Vlaamse Raad worden gewerkt om
een definitieve oplossing te bereiken.
Studies, theoretische benaderingen
over dit fenomeen zijn er reeds vol-
doende, Daar kan u gebruik van ma-
ken. Met aandacht hierbij, en dit is
toch ook hoegenaamd niet onbelang-
rijk, ik wil dit duidelijk beklemtonen,
voor de verantwoordelijkheid van de
betrokken steden en gemeenten in
kwestie. Deze immers gaan vandaag
al te gemakkelijk aan de klaagmuur
staan om zonder veel schroom de
verantwoordelijkheid af te schuiven
naar anderen, ik ben mij hiervan be-
wust, ik hoor herhaaldelijk jam-
merklachten uit de mond van de Ant-
werpse beleidsverantwoordelij ken,
waarvan sommige, dat mag gezegd
worden, volledig terecht zijn, maar
daarover gaat het hier niet. Ook zij
moeten worden gewezen op hun ver-
antwoordelijkheid. Op hun plicht een
ernstig beleid te voeren, wat vandaag
niet het geval is, te besparen, de te-
ring naar de nering te zetten. Op de
vooravond van de Europese Mone-
taire Unie, mogen wij niet vervallen
in de eenvoudige subsidiepolitiek van
het verleden. Wanneer u een schen-
king doet van 5 miljard - en ik meen
dat wij hier over een schenking mo-
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Dillen

gen spreken - komt dat toch maar,
zonder een ernstige aanpak van het
fenomeen, terecht in een bodemloze
put. Dat is hetgeen wij moeten ver-
mijden.

In het debat over de steden en ge-
meenten in het algemeen en de
grootsteden in financiële moeilijkhe-
den in het bijzonder moet de finan-
ciële en fiscale verantwoordelijkheid
mede centraal staan. En dit laatste,
het fiscale aspect, moet dringend
worden bekeken en dit in overleg
met alle overheden op de verschillen-
de niveaus. Vandaag is de fiscaliteit
voor velen een onoverzichtelijk ge-
heel van allerlei beslissingen op ver-
schillende bestuursniveaus. Hier
dient dringend een bepaalde harmo-
nisatie te komen. Vandaag kunnen
we maar één fenomeen vaststellen op
alle niveaus : steeds toenemende be-
lastingen, waarbij de vindingrijkheid
vaak enorm groot is. Dit is onaan-
vaardbaar. Het leidt bij de burger te-
recht tot onoverzichtelijkheid, on-
doorzichtigheid, ongenoegen maar
ook bij de verschillende diensten die

verantwoordelijk zijn voor de inning
en controle. Ieder wijzen op zijn ver-
antwoordelijkheid op fiscaal gebied,
binnen duidelijke afgebakende gren-
zen, kan alleen maar de openbaar-
heid van het bestuur en het vertrou-
wen van de burger in dit bestuur
bevorderen.

De Voorzitter : De heer Van der
Poorten heeft het woord.

De heer M. Van der Poorten (op de
tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
mijnheer de Minister, geachte colle-
ga’s, de beleidsverklaring van de Mi-
nister van Binnenlandse Aangelegen-
heden heeft mij aangenaam verrast,
onder meer door een aantal nieuwe
visies die erin zijn vervat. Zowel in
de uitvoerig gehouden Commissiebe-
spreking als in het degelijke verslag
van collega Demuyt, werd terecht ge-
wezen op het ambitieuze karakter
van de beleidsbrief, dit zowel door
leden van de oppositie als van de
meerderheidspartijen. Zeer terecht
werden de efficiëntie en de responsa-
bilisering van en de versoepeling en
bespreking van het toezicht op het
gemeentelijk bestuursniveau,

PVV-Volksvertegenwoordiger L. Pierco hield een pleidooi voor de uitbouw van
een beperkt maar goed betaald en adequaat Vlaams ambtenarenapparaat

als pijlers in dit beleid geformuleerd.

Die voogdij weegt vandaag lood-
zwaar op de lokale overheden. De
bureaucratie heeft monsterachtige af-
metingen aangenomen. Het bescha-
vingspeil van onze gemeenschap
blijkt bijna gemeten te worden, be-
halve aan het aantal hartziekten, aan
het volume papier dat wordt ver-
bruikt en onze rijkdom aan diensten
is als het ware een wezentrek van
onze welvaartsmaatschappij. Deze
overorganisatie die op het eerste ge-
zicht een stabiel bouwwerk is, is in
werkelijkheid een reusachtig huis op
losse grond. Wij beschikken inder-
daad over een overgeorganiseerde,
een overgestructureerde samenle-
ving, waarin elk van ons in zoveel
verschillende registers genoteerd
staat, dat men plots tot het besef
komt dat privacy-beschermende
maatregelen moeten worden geno-
men.

Als lid van een gemeente of stad, van
een provincie, een gemeenschap, een
staat en van een Europese Gemeen-
schap, worden wij geconfronteerd
met besturen en organen met beslui-
ten, wetten en decreten, met konink-
lijke besluiten, ministeriële besluiten
en richtlijnen, en straks ook met nog
meer retributies en belastingen van-
uit die diverse niveaus, dat je in die
overorganisatie op de duur dreigt te
gaan stikken. Ons maatschappelijk
en politiek bestel is zo ingewikkeld
geworden, dat je op papier overal
voor iets terecht kan, maar in de
praktijk is het zo onoverzichtelijk dat
niemand nog weet wie voor wat ver-
antwoordelijk is en waarvoor men bij
wie terecht kan. In feite wordt aan
de burger een zo groot mogelijk, ja
zelfs blindelings vertrouwen ge-
vraagd in structuren zonder gelaat,
wiens bestaan én bestaansreden men
niet eens kent.

Stilaan is het besef gegroeid dat bij
het ordenen van ons politiek bestel
moet worden getracht een beheers-
model te ontwikkelen dat overzichte-
lijk en doorzichtig is, waarin de be-
volking zich kan terugvinden en
waarbij de verantwoordelijkheden
aanwijsbaar en controleerbaar zijn.

In dat opzicht heb ik de grootste be-
denkingen bij de veelheid aan com-
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Van der Poorten

missies, bestuursorganen, die de laat-
ste jaren op diverse vlakken werden
gecreëerd. Men kan zich geen be-
leidsmaterie meer indenken, of er
moet een of ander adviesorgaan wor-
den voor opgericht of geconsulteerd.
Men kan geen Staatsblad openslaan,
of de oprichting, de wijziging, de ver-
vanging of de uitbreiding van een of
ander comité of commissie - op God
weet welk terrein - wordt daarin
vermeld.

Daarbij is de grens tussen beleids-
voorbereiding, adviesverlening, ef-
fectieve beslissingsbevoegdheid of
controle op de uitvoering nog nauwe-
lijks herkenbaar. Of dit tot verhoog-
de efficiëntie, tot grotere eenduidig-
heid en tot een snellere besluitvor-
ming leidt, is op zijn zachtst uitge-
drukt zeer twijfelachtig.

Overleg is voor mij geenszins uit den
boze, maar het fundamenteel onder-
scheid moet worden hersteld tussen
overleg, als uitwisseling van ideeën,
en het zich veilig verschansen in de
anonimiteit van groepsbesluiten.

Ook op het lokale bestuursniveau is
er - het zal wellicht een tijdsver-
schijnsel zijn - een ware inflatie ont-
staan aan allerlei raden. Men voelt
er zich meer en meer toe genoopt
mensen rond de tafel te verzamelen
om besluiten voor te bereiden, of be-
ter gezegd - besluiten voor te kau-
wen.

Op zich is dit niet slecht en ik heb
hoegenaamd niets tegen een grotere
participatie van de bevolking bij én
aan het bestuur, voor zover men ten-
minste niet gaat vervallen in een
complete uitholling van de gemeente-
lijke democratie en de rol van de ge-

meenteraad niet wordt geminimali-
seerd.

Drie individuen, die wat luidruchtig
doen, die zich briefpapier met een
modieus ogende logo en een fraai
klinkende naam toeëigenen, worden
tegenwoordig vaak meer geconsul-
teerd en beter gehoord dan diegenen
die zich aan de kiezer hebben voorge-
steld, verkozen zijn, in de gemeente-
raad bestuursdaden moeten stellen,
en er de bijhorende verantwoording
voor moeten afleggen.

Het fenomeen van het oeverloos pra-
ten en vergaderen, houdt in dat op-
zicht niet zelden een vlucht voor de
persoonlijke verantwoordelijkheid
in, of langs de andere zijde, een zich
keurig inbedden in een besluitvor-
mingsproces zonder er de verant-
woordelijkheid voor op te nemen en
er de verantwoording voor willen af
te leggen.

Tot een verdere inflatie van advies-
en participatieraden, waarvan het al
vlug de bekommernis wordt het eigen
kapelletje met een eigen gedragscode
in leven te houden, mag de overheid
niet verder blijven aanzetten. De par-
ticipatieraden, de commissies voor
criminaliteitspreventie, . . . en straks
nog enkele opgelegde verplichtingen,
het raakt - ook voor de gemeentelij-
ke bestuurder - van het goede te-
veel. Op de duur komt hij trouwens
telkens dezelfden tegen, zij het dat
ze vandaag voor het ene, en morgen
voor het andere merk rijden. Ik pleit
er dus voor om de verantwoordelijk-
heden te leggen, waar ze moeten lig-
gen.

Tot slot worden onze lokale besturen
ook overspoeld met allerhande bijko-
mende en specifieke taken, waarvoor
telkens in ter zake gespecialiseerde

ambtenaren of diensten moeten wor-
den voorzien. Ook al kan men het
ontstaan van nieuwe behoeften niet
ontkennen, en verdienen deze der-
halve een aanpak, ook al is de aan-
stelling van een gemeentelijk infor-
matie-ambtenaar misschien wel lo-
venswaardig, en al lijken velen ge-
wonnen voor de aanstelling van een
ombudsman - met de daaraan ver-
bonden discussie of het recht dat het
ook wel eens een ombudsvrouw zou
kunnen zijn - , het moet ons toch tot
de nuchtere vaststelling doen komen
dat deze ambtenaren moeten worden
aangetrokken om ons weer de weg te
helpen vinden naar al die diensten,
instellingen en commissies welke nog
enkel door een groepje vlugge Klu-
wer-jongens  te vatten en in pocket-
formule te bundelen zijn. Ik durf er
voor te pleiten om deze - in mijn
ogen ongunstige - evolutie een halt
toe te roepen.

REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

De Voorzitter : Hiermede zijn wij
aan het einde gekomen van onze
werkzaamheden voor deze voormid-
dag.

Wij komen deze namiddag om 14 uur
opnieuw bijeen om onze agenda ver-
der af te handelen.

De vergadering is gesloten.

- De vergadering wordt gesloten om
12.59 uur.
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